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Nowy
już w naszych salonach

Zapraszamy AUTO SALON POLODY
Poznań, ul. Tymienieckiego 38
Przeźmierowo, ul. Rynkowa 158 www.mitsubishi-polody.pl
Wszelkie prezentowane informacje, zdjęcia, specyfikacje, opisy, ilustracje lub parametry techniczne służą wyłącznie celom informacyjnym, nie stanowią potwierdzenia dostępności poszczególnych modeli pojazdów,
wersji wyposażenia, wersji napędów i nie stanowią zapewnienia w rozumieniu art. 556(1)§2 Kodeksu cywilnego oraz nie są wiążące.

AUTO SALON POLODY
Przeźmierowo, ul. Rynkowa 158, tel.: 61 8163 397
Pon. pt. 8:00 - 18:00, sob. 8:00 - 14:00
www.ssangyong.polody.pl
Wszelkie prezentowane informacje, zdjęcia, specyfikacje, opisy, ilustracje lub parametry techniczne służą wyłącznie celom informacyjnym, nie stanowią potwierdzenia dostępności
poszczególnych modeli pojazdów, wersji wyposażenia, wersji napędów i nie stanowią zapewnienia w rozumieniu art. 556(1)§2 Kodeksu cywilnego oraz nie są wiążące.

Zareklamuj 
się z klasą! 

studioexpress.pl

NOWA JAKOŚĆ FRYZJERSTWA!

 � KOSMETYKA
 � KOSMETOLOGIA  

ESTETYCZNA
 � FRYZJERSTWO
 � MAKIJAŻ  

PERMANENTNY
 � MEZOTERAPIA
 � KOSMETYCZNE  

WYBIELANIE ZĘBÓW
 � MANICURE,  

PEDICURE

 � ŻEL, HYBRYDA
 � STYLIZACJA RZĘS
 � HENNA PUDROWA
 � LAMINACJA BRWI
 � MASAŻE
 � ZABIEGI NA TWARZ
 � MAKIJAŻE ŚLUBNE 

I WIECZOROWE
 � DEPILACJA
 � SOLARIUM 
 � ROLLETIC

Suchy Las, ul. Jeżynowa 19
fb/Salon Urody Sisel
Instagram: siselsalonurody

TEL. 667 924 543, 667 859 640 
GODZINY OTWARCIA
pon.-pt 10-19, sob. 10-14

PROFESJONALIZM 
BEZPIECZEŃSTWO
NAJWYŻSZA JAKOŚĆ 
NASZYCH USŁUG
Sterylizacja narzędzi  
w autoklawie medycznym
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ROZWIĄZANIE KONKURSU Z MARCOWEGO WYDANIA „MAGAZYNU”

Nagrody prosimy odebrać w ciągu 21 dni od daty wydania Magazynu. 
W przeciwnym wypadku przepadają. Nagrodzonych prosimy o kontakt 
z redakcją, numer telefonu: 669 690 036.

W konkursie fotograficznym nagrody otrzymują:
   Vouchery na zabiegi ufundowane przez  Klinikę La Perla Po-

znań, Stary Browar, Pasaż+2 w Poznaniu, tel. 784 066 277:
- Paulina Trojan - Kaczmarek o wartości 1200 zł na zabieg  
   Biolift Therapy,
-  Weronika Grabarek o wartości 765 zł na zabieg Jet Vibe, 
- Marek Kwiekliński o wartości 550 zł na zabieg Wonder  
   Shape

   Malwina Burnecka, Antonina Kwaśniewska  vouchery, każ-
dy po 150 zł na wybrane usługi, ufundowane przez Studio 
Urody Natalia z Chludowa, ul. Obornicka 4,  tel. 888 405 885 

   Jagoda Karczowska, Jagoda Saenger bony na zestawy 
ufundowane przez KFC, ul. Obornicka 134  w Suchym Lesie 
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Obornicka 134 
Suchy Las

Bilety do nabycia: 
w Szkole Tańca Jawor

 oraz w hali w dniu turnieju.

Bloki o godz.:
09:30, 12:30, 15:30
- dzieci, młodzież, 

dorośli.
18:30
GALA

TANECZNA

Sponsorzy Patroni medialni

®

 Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu  REKLAMA

Galeria Sucholeska
Suchy Las, ul. Obornicka 85

pon. - sob: 10.00-19.30
niedz. handlowa: 10.00-17.00

tel. 509 473 120
DOWOZY NA TER ENIE  

SUCHEGO LASU I OKOLIC

Oferujemy pełen  
zakres usług  

f lorystycznych.
Serdecznie  
zapraszamy

NOWOŚĆ

TRILOGY
ZIMA 2022

   Dawid Flieger plarkę spalinową 3KM CST52-45-01AC NAC o war-
tości 519,00 zł brutto ufundowaną przez firmę Bricoman, ul. 
Wojciechowskiego 7/17 w Poznaniu 

   Agnieszka Czabańska, Marek Dolaciński  vouchery każdy po 180 
zł na masaż relaksacyjny ufundowała Soma Medica - Fizjotera-
pia, Osteopatia i Medycyna, os. Szafirowe 2a w Suchym Lesie, 
tel. 505 988 502

   Agnieszka Nowak, Olga Dolska, Barbara Czyżak vouchery o war-
tości 150 zł każdy na pizzę ufundowała firma Pizza Place Obor-
nicka, ul. Obornicka 335 w Poznaniu, tel. 61 840 68 67 
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21 Pierwszy rajd rowerowy
w tym sezonie! ZA TREŚĆ NADESŁANYCH ARTYKUŁÓW SPONSOROWANYCH,  

OGŁOSZEŃ I REKLAM REDAKCJA NIE ODPOWIADA

Dary od powiatu dla Ukrainy 

16

Stańmy w prawdzie, wszyscy
razem, by uzdrowić plan10

Sołtysi też mają swoje święto

Eksperci okularów progresywnych

Markowe okulary 
korekcyjne i przeciwsłoneczne

Bogata oferta soczewek kontaktowych

Okulista,optometrysta

Suchy Las, Galeria Sucholeska ul. Obornicka 85, tel: 61 652 13 14
Poznań,CH Spar, ul. Druskienicka 12a, tel: 61 842 55 55
Poznań, Galeria Podolany, ul. Strzeszyńska 63, tel: 61 670 03 75

DRUGA OPRAWA

za 1zł

Szanowni Państwo!

Najważniejsza dla naszej gminy informacja z ostatnich tygodni to 
niewątpliwie nieprawomocny na razie wyrok sądu pierwszej instancji, 
który orzekł, że wójt Grzegorz Wojtera jest niewinny. Jakich argumen-
tów użyła obrona i jak sąd uzasadnił swój werdykt – przeczytacie Pań-
stwo w artykule „Pożar w gminie ugaszony?”, który znajdziecie na str. 
8 naszego „Magazynu”.

Pozostańmy na chwilę jeszcze przy lokalnej polityce. W  marcowej 
sesji Rady Gminy uczestniczyli (zasiadający na ławach dla publiczno-
ści) przedsiębiorcy, którzy zabierali też głos. I jeden z nich powiedział 
coś, co dla mnie jako również przedsiębiorczyni, jest istotne – dobrze, 
że samorządowcy myślą o  mieszkańcach, o  tym, żeby komfort życia 
w gminie był wyższy. Ale po pierwsze – przedsiębiorcy zazwyczaj też 
są mieszkańcami. A po drugie – są tymi akurat mieszkańcami, którzy 
zostawiają w  gminie swoje, niemałe zazwyczaj pieniądze. Pieniądze, 
dzięki którym samorządowcy mogą myśleć o mieszkańcach i ich kom-
forcie życia. Dbajmy więc o siebie, dbając o przedsiębiorców.   

A skoro mówimy o przedsiębiorcach, nie możemy pominąć tak roz-
poznawalnej w Wielkopolsce postaci, jak Andrzej Polody. Salon Mit-
subishi Polody w Przeźmierowie zaprezentował właśnie fanom moto-
ryzacji najnowszy model tej marki – Mitsubishi ASX.

A  skoro mówimy o  samorządowcach, nie możemy też zapomnieć 
o  samorządzie pomocniczym. Tym bardziej, że sołtysi obchodzili 
właśnie swoje święto. A  właściwie sołtyski i  sołtysi, jako że proporcje 
płci na tym szczeblu samorządu bardzo mocno się już wyrównały.  
Życzenia sołtysom składali przedstawiciele samorządu powiatowego 
i  wojewódzkiego. A  w  specjalnej sondzie o  roli sołtysów i  ich miejscu 
w  lokalnej społeczności wypowiadają się dla naszego „Magazynu” 

przedstawiciele samorządu pomocni-
czego z  naszej gminy: Ewa Korek ze 
Złotnik Wsi, Katarzyna Kachel z Golę-
czewa i Andrzej Bartkowiak z Jelonka. 

A skoro mówimy o życzeniach, to nie 
zapominajmy o imprezie z okazji Dnia 
Kobiet, która odbyła się w  studiu foto-
graficznym Villa Studio w Suchym Le-
sie. Obchody połączono z uroczystością 
otwarcia wspomnianego studia.

Szanowni Państwo, jedno z  często 
powtarzanych życzeń brzmi: „Obyśmy 
tylko zdrowi byli”. Wiadomo jednak, że same dobre życzenia nie wy-
starczą, o  swoje zdrowie trzeba zadbać. Ruszać się, zdrowo się odży-
wiać, no i badać się profilaktycznie. Warto np. wziąć udział w progra-
mie „Zdrowa aorta”. USG aorty brzusznej jest bezpłatne, bezbolesne 
i bezpieczne. Nie jest też potrzebne skierowanie.

Zdrowia i owocnej lektury!

Kuchnia Pod Koziołkiem
tel. 500 740 331
 biuro.pod-koziolkiem@wp.pl
www.pod-koziolkiem.pl
ul. Obornicka 2, Złotniki (za stacją Lotos)

  śniadania / obiady
  przyjęcia okolicznościowe

  obsługa konferencji i szkoleń
  catering

pn.- pt. 9.00 - 18.00, sob. - niedz. 10.00 - 18.00 
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Zamek w Kórniku

WYDARZENIA

Pożar w gminie ugaszony?
Sąd uznał, że wójt kierował się interesem  
mieszkańców
Pod koniec minionego miesiąca wójt Grzegorz Wojtera 
został przez Sąd Okręgowy w Poznaniu uniewinniony od 
zarzutów działania na szkodę gminy Suchy Las. Wyrok nie 
jest prawomocny. Czy prokurator go zaskarży? Dowiemy 
się niebawem.

Wszystko zaczęło się w 2014 r., kie-
dy gmina zawarła z  prywatną firmą 
umowę na dzierżawę budynku szkoły 
przy ulicy Konwaliowej za kwotę 26,5 
mln zł. Zgodnie z  umową w  2029 r. 
gmina ma budynek kupić za symbo-
liczny jeden grosz.

Mała, lokalna polityka
Rozwiązanie to zaakceptowała Re-

gionalna Izba Obrachunkowa, ostro 
skrytykowała je natomiast część rad-
nych. Skąd akurat umowa dzierżawy? 
Wójt tłumaczył, że został przekroczo-
ny 66 proc. próg zadłużenia, a  zatem 
gmina nie mogła sobie pozwolić na 
zaciągnięcie kredytu na budowę szko-
ły. Nie przekonał jednak swoich prze-
ciwników. 

Ktoś, nie wiadomo kto, o całej tej 
sytuacji zawiadomił CBA. Agenci 
z biura kilkakrotnie odwiedzili Urząd 
Gminy w  Suchym Lesie. W  końcu 
prokuratura wszczęła postępowanie, 
w czerwcu 2021 r. Grzegorzowi Woj-
terze przedstawiono zarzuty, a potem 
do sądu wpłynął akt oskarżenia. Pro-
ces dotyczył nie tylko sprawy szkoły, 
ale też kupna działek pod park wodny 
Octopus w  Suchym Lesie i  parking 
w Biedrusku. Krytyczni wobec wójta 
radni niejednokrotnie mówili o trwa-
jącym postępowaniu podczas kolej-
nych sesji Rady Gminy.

Prokurator zażądał kary dwóch 
lat pozbawienia wolności w  zawiesze-
niu na trzy lata, grzywny i  zapłaty na 
rzecz gminy ponad 18 mln złotych – 

w  ramach naprawienia domniemanej 
szkody.  

Z  kolei obrończynie wójta, 
radczyni prawna Lidia Ignaczak 
i  adwokatka Olga Biernacka, argu-
mentowały przed sądem, że w  ich 
przekonaniu oskarżenie ma charak-
ter polityczny.

– Sprawa ma podtekst małej, lokal-
nej polityki – nie miała wątpliwości 
radczyni prawna Lidia Ignaczak.  

Argumenty obrony sąd przekona-
ły. Krótko uzasadniając ustnie wyrok 
uniewinniający, sędzia Karolina Si-
wierska podkreśliła, że sąd nie dopa-
trzył się w  postępowaniu wójta chęci 
umyślnego wyrządzenia szkody gmi-
nie. Przeciwnie – uznał, że gospodarz 
gminy kierował się interesem miesz-
kańców naszej małej ojczyzny.

Będzie apelacja?
Prokurator pospiesznie wyszedł 

z  sali rozpraw. Czy odwoła się od 
wyroku? Przekonamy się. Wójt 
Grzegorz Wojtera mówi o  swoim 
optymizmie odnośnie rychłego upra-
womocnienia się korzystnego dlań 
orzeczenia. Nie kryje, że przeciągają-
ca się (w sumie trwająca około pięciu 
lat!) sprawa była dla niego stresująca, 
ubolewa z powodu hejtu, ale zaznacza 
też, że sporo osób, w tym również sa-
morządowców, przez ten cały czas go 
wspierało. 

Chętnie z  mediami kontaktuje się 
kancelaria SMM Legal, prawnicy któ-
rej podjęli się obrony wójta. W  liście 
do naszej redakcji prawnicy kolejno 
przeanalizowali wszystkie trzy zarzuty.

Jeżeli chodzi o  Octopus, proku-
ratura uznała, że basen można było 
wybudować na ziemi należącej do 
gminy, bez dzierżawienia jej. Obrońcy 
podnieśli jednak, że w  tamtym mo-
mencie gmina nie dysponowała od-
powiednimi, niezagospodarowanymi 
działkami. 

W  przypadku parkingu w  Biedru-
sku, prokuratura sugerowała, że ko-
rzystniejszy niż dzierżawa byłby zakup 
działki. Obrona odparła, że dzierżawa 
dotyczy już urządzonego parkingu, 
wskazała też na to, że koszty jego urzą-
dzenia sięgałyby pół miliona złotych. 
Gmina ma też możliwość pierwokupu 
dzierżawionego parkingu.

Jeśli chodzi o  szkołę przy ulicy 
Konwaliowej, obrona powtórzyła 
argument wójta o  niemożliwości 
zaciągnięcia kredytu. Kredyt zresz-
tą, nawet gdyby był możliwy, wcale 
nie musiałby być tańszą alternatywą. 
Obrona podniosła też, że gospodarz 
gminy chciał jak najszybciej przygo-
tować się do przyjęcia do szkoły sze-
ściolatków.

Biegła kluczowa
Prawnicy z  kancelarii przypo-

mnieli również, że w  czasie procesu 
dwukrotnie przesłuchano biegłą 
Katarzynę Królak, która wcześniej 
wydała niekorzystne dla wójta opinie. 
Na opiniach tych prokurator w  dużej 
części oparł swoje oskarżenie.

– Odpowiadając na pytania na-
szych obrońców, biegła w ycofała 
się z  niekorzystnych dla klienta 
opinii dotyczących finansów gmi-
ny – mówi K rzysztof Urbańczak, 
partner w  SMM Legal kierujący de-
partamentem prawa karnego. – Być 
może do procesu w  ogóle by nie do-
szło, gdyby prokurator dwukrotnie 
nie odmówił nam przesłuchania 
biegłej Katarzyny K rólak na etapie 
śledztwa. 

Z  kolei Przemysław Maciak, part-
ner zarządzający SMM Legal, wyraża 
przekonanie, że wszystkie trzy inwe-
stycje realnie przyczyniły się do roz-
woju gminy i  odpowiadały na rzeczy-
wiste wyzwania, przed którymi stanął 
samorząd w  związku z  napływem du-
żej liczby nowych mieszkańców.

– Wójt prawidłowo gospodarował 
finansami i nie doprowadził do zwięk-
szenia zadłużenia gminy – podkreśla 
Przemysław Maciak. 

Wójt publicznie podziękował 
prawnikom z  kancelarii SMM Legal 
za ich – jak zaznaczył – ciężką pracę, 
która zaowocowała wyrokiem unie-
winniającym.

Krzysztof Ulanowski

W  sprawie przesłuchano 57 świad-
ków i biegłą. Odbyło się 10 rozpraw. 
Śledztwo rozpoczęło się w styczniu 
2019 r., a  w  czerwcu 2021 r. posta-
wiono Wojterze zarzuty. W  postę-
powaniu przygotowawczym wójt 
został dwukrotnie przesłuchany 
w charakterze podejrzanego, każde 
z  przesłuchań trwało ok. ośmiu go-
dzin. Pierwsza rozprawa odbyła się 
w  grudniu 2021 i  po prawie dwóch 
latach zakończyła się 29 marca 
2023 wyrokiem uniewinniającym 
Grzegorza Wojterę w  zakresie każ-
dego z  trzech zarzutów. Wyrok jest 
nieprawomocny. 
Zespół obrońców SMM Legal obej-
mował czworo adwokatów z kance-
larii SMM Legal. Na sali wójta re-
prezentowały radca prawny Lidia 
Ignaczak oraz adwokat Olga Bier-
nacka. Natomiast Partnerzy SMM 
Legal adwokaci Krzysztof Urbań-
czak (szef departamentu prawa 
karnego) oraz Przemysław Maciak 
(partner zarządzający) wspierali 
zespół obrończy w  przygotowaniu 
strategii i taktyki procesowej.fot

. M
ac

iej
 Ł

uc
zk

ow
sk

i - 
wi

ęce
j n

a F
B/

su
ch

ole
sk

i

Program Zdrowa Aorta
Rozbroić bombę

Jest jak bomba zegarowa tykająca w brzuchu. Nie daje wyraźnych objawów, 
a te, które chory odczuwa bywają mylnie odczytywane. Bomba wybucha w naj-
bardziej nieoczekiwanym momencie: bywa, że w podróży, na wakacjach, pod 
nieobecność najbliższych…Jeśli pomoc nie nadejdzie natychmiast, a zazwyczaj 
nie nadchodzi  - pęknięcie tętniaka aorty brzusznej -  bo o nim mowa, kończy się 
ogromnym krwotokiem wewnętrznym i najczęściej zgonem chorego.

Tętniak aorty brzusznej rozwija się latami, nie daje żadnych objawów a jeśli 
jest wykrywany to najczęściej przy okazji innego badania obrazowego. Częściej 
schorzenie to dotyka mężczyzn co nie oznacza, że kobiety są bezpieczne. Jedy-
nym sposobem i nie jest przesadą określenie-  procedurą ratującą życie- są bada-
nia USG aorty brzusznej. Badanie USG pozwala wykryć tętniak aorty, ocenić 
jego rozmiar, obserwować go i w odpowiednim momencie, w trybie planowej 
operacji, usunąć. Takie postepowanie przywraca pacjentowi zdrowie a przede 
wszystkim chroni go przed nagłą śmiercią. 

Dlatego  zapraszamy na bezpłatne badanie USG aorty brzusznej w 
Wielkopolskim Programie Zdrowotnym ZDROWA AORTA, które odbędzie 
się w dniu 13.05.23r. oraz 17.06.23r. w Ośrodku NEUROPORT przy 
ul. Bojerowej 28 w Poznaniu- Kiekrzu

Badanie USG aorty brzusznej, w ramach programu Zdrowa Aorta, 
dotychczas wykonano u 8100 pacjentów. U ponad 180 z nich wykryto 
tętniak aorty brzusznej. Zostali oni objęci programem Zdrowa Aorta, a dzię-
ki  twórcy projektu prof. Grzegorzowi Oszkinisowi korzystają oni  również z bez-
płatnej opieki po zakończeniu udziału w programie, w postaci bezpłatnych badań 
kontrolnych, których prowadzenie planowane jest przez 3 lata po zakończeniu 
projektu. Badania te są  całkowicie bezpłatne, ponieważ finansowanie odbywa się 
z funduszy regionalnych Unii Europejskiej. 

Dlatego warto zbadać się bezpłatnie!  
Badanie USG jest bezbolesne i całkowicie bezpieczne. Nie jest wymagane 

skierowanie od lekarza rodzinnego.

Zapisy na badanie: 
  telefonicznie: 503 075 095
  e-mail: zdrowaaorta@arterieart.com (proszę podać imię, nazwisko, pesel, 
numer telefonu kontaktowego oraz miasto, w którym ma być wykonane badanie).

Zapraszamy serdecznie! 
Zespół Zdrowa Aorta i NEUROPORT, Ośrodek Rehabilitacji Neurologicz-

nej i Senioralnej Poznań – Kiekrz ul. Bojerowa 28.

Wójt Grzegorz Wojtera z zespołem prawników z kancelarii SMM Legal

Sędzia Karolina Siwierska przekonuje, że wójt kierował się interesem mieszkańców

NNaajjwwaażżnniieejjsszzyy  

jjeesstteeśś  TTyy  !!

tel. 517 391 819  |  ul. Szkolna 11, 62-002 Suchy Las

GGŁŁÓÓWWNNEE  OOBBSSZZAARRYY  DDZZIIAAŁŁAANNIIAA
••  tteerraappiiaa  ddyysslleekkssjjii,,  ddyyssggrraafifiii  ii  ddyyssoorrttooggrraafifiii    ••    nnaauukkaa  cczzyyttaanniiaa  ii  ppiissaanniiaa

••  rreewwaalliiddaaccjjaa  oossóóbb  zz  nniieeppeełłnnoosspprraawwnnoośścciiąą    ••    pprrzzyyggoottoowwaanniiee  ddoo  sszzkkoołłyy

••  zzaajjęęcciiaa  tteerraappeeuuttyycczznnee  ddllaa  ddzziieeccii  zzee  ssppeekkttrruumm  AAuuttyyzzmmuu

••  zzaajjęęcciiaa  ddllaa  ddzziieeccii  oo  nniieehhaarrmmoonniijjnnyymm  rroozzwwoojjuu

••  zzaajjęęcciiaa  ddllaa  uucczznniióóww  pprrzzeejjaawwiiaajjąąccyycchh  ttrruuddnnoośśccii  ww  cczzyyttaanniiuu  ii  ppiissaanniiuu

GABINET TERAPI I 
I ROZWOJU DZIECKA 

www.efektywka.com 

fb/efektywka

EMC Instytut Medyczny oferuje pracę na 
stanowisku lekarz rodzinny POZ, w pełnym 
lub częściowym wymiarze czasu pracy.

Opis stanowiska:
  udzielanie świadczeń zdrowotnych 

lekarza rodzinnego
  prowadzenie dokumentacji medycz-

nej oraz obowiązującej sprawozdaw-
czości medycznej zgodnie z przepisa-
mi o prowadzeniu i przechowywaniu 
dokumentacji medycznej, ustawą  
o ochronie danych osobowych

  współpraca z personelem medycz-
nym w celu zapewnienia Pacjentowi 
bezpieczeństwa oraz profesjonalnej 
opieki medycznej

Miejsce pracy:  
PL Certus w Poznaniu  
Wichrowe Wzgórze 122 
Wymagania:

  aktualne prawo wykonywania  
zawodu

  lekarz specjalista lub  
w trakcie specjalizacji

Zainteresowane osoby 
prosimy o kontakt:
Małgorzata Janicka tel.  507 003 815, 
mail: malgorzata.janicka@emc-sa.pl

Przychodnia Lekarska i Specjalistyczna „Eumedica” 
ul. Obornicka 126, 62-002 Suchy Las

tel: 791 889 916, www.przychodniaeumedica.pl 
@: recepcja@przychodniaeumedica.pl

SPECJALIŚCI PRZYCHODNI SPECJALISTYCZNEJ „EUMEDICA”

	z ORTOPEDA
	z FIZJOTERAPEUTA 
	z KARDIOLOG
	z RADIOLOG
	z LARYNGOLOG
	z PSYCHIATRA
	z PSYCHOLOG  

DLA DZIECI 
	z ONKOLOG

	z INTERNISTA
	z CHIRURG
	z NEUROLOG
	z MEDYCYNA  

SPORTOWA
	z MEDYCYNA  

PRACY
	z PSYCHOTESTY 
	z DIETETYK

PUNKT POBRAŃ KRWI CZYNNY PON-CZW OD 8-11
Pielęgniarka pediatryczna pon-śr

WYMAGANE ZAPISY

 Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu  REKLAMA
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Z SESJI RADY GMINY / REKLAMAZ SESJI RADY GMINY

Stańmy w prawdzie, wszyscy 
razem, by uzdrowić plan
Marcowa sesja Rady Gminy Suchy Las była niezbyt długa, 
za to dość intensywna. Samorządowcy rozmawiali o wy-
roku w sprawie wójta, magazynie środków bojowych, 
o swojej trosce o przedsiębiorców, o pięknym wyniku 
zbiórki na WOŚP, o przetargu na skatepark i wycince drzew 
nad Rowem Złotnickim.

Tuż przed otwarciem sesji prze-
wodniczący Radosław Banaszak poin-
formował o wyroku uniewinniającym 
dla wójta Grzegorza Wojtery.

Mam nadzieję, że werdykt ten po-
zwoli się panu wójtowi skoncentrować 
na sprawach gminy – skłonił się.

Zwykły, ludzki gest
Również przed sesją reprezentacja 

sołtysów i  przewodniczących zarzą-
dów osiedli złożyła wójtowi Wojterze 
gratulacje, a  także wręczyła mu kwia-
ty. W  skład reprezentacji wchodzili 
Anna Ankiewicz z  osiedla Suchy Las-

-Wschód, Halina Gramsch z  Chludo-
wa, Ewa Korek ze Złotnik Wsi, Wie-
sława Rodowska z Zielątkowa, Sylwia 

Szenk z  osiedla Suchy Las i  Andrzej 
Bartkowiak z Jelonka. 

– Wsparła nas też sołtys Katarzyna 
Kachel z  Golęczewa, choć na zdjęciu 
z  wręczenia kwiatów jej nie ma – za-
strzegła przewodnicząca Sylwia Szenk 
z osiedla Suchy Las, pomysłodawczyni 
tej małej uroczystości.

Skąd pomysł na ten gest? Sylwia 
Szenk tłumaczy nam, że z jej strony był 
to wyłącznie ludzki odruch, bez jakiejś 
polityki.

– W  moim odczuciu po pięciu la-
tach batalii gratulacje się należą, a wójt 
to nie tylko urzędnik, ale też i człowiek, 
który swoje przeszedł – wyjaśnia. – 
Sama zresztą złożyłam te gratulacje 
nie tylko jako przewodnicząca zarzą-

du, ale też po prostu jako ja, Sylwia 
– zaznacza. – Nasz Zarząd Osiedla 

wsparł ten gest, głosów sprzeciwu 
nie było. Wszyscy – podobnie jak i  ja 

– uznali, że to zwykły, ludzki odruch – 
podsumowuje.   

Z  kolei chwilę po oficjalnym 
otwarciu sesji radna Joanna Radzię-
da, przewodnicząca Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i  Spraw Społecznych, 
króciutko zreferowała sprawozdanie 
na temat działalności Ośrodka Pomo-
cy Społecznej w Suchym Lesie.

– Jak co roku nie mieliśmy żadnych 
zastrzeżeń, dziękujemy pani dyrektor 
za ciężką pracę, życzymy wszystkiego 
dobrego na rok przyszły – powiedziała 
radna.

– Widać rzetelną pracę, choć okres 
był bardzo trudny, bo i COVID, i woj-
na, i  węgiel – potwierdził radny Zbi-
gniew Hącia. – Ale poradzili sobie, za 
co dziękujemy.

Zaraz potem przyjęto protokół 
z sesji styczniowej. Głosów sprzeciwu, 
ani wstrzymujących nie było.

Najpierw wojsko, 
potem gmina

W  dalszej kolejności porozmawia-
no krótko o projekcie uchwały w spra-
wie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowa-
nia przestrzennego w  południowo-

-wschodniej części Biedruska.
– Na terenie Biedruska znajduje 

się magazyn, który będzie rozbudo-
wywany – wyjaśnił radny Krzysztof 
Łączkowski. – Będą w tym magazynie 
pewne środki bojowe, więc wymaga-
na jest strefa, która oznacza m.in. za-
kaz zabudowy – nie taił. – No niestety, 
najpierw było wojsko, a potem gmina 

– rozłożył ręce.
Po tym wyjaśnieniu uchwałę przy-

jęto jednomyślnie i  zajęto się kolejną, 
tym razem w  sprawie miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzen-
nego dla zachodniej części Złotkowa.

– Chciałbym tu zgłosić swoją auto-
poprawkę, w  sprawie granic opraco-
wania planu – podniósł się ze swego 
miejsca wójt Grzegorz Wojtera. 

– A propos granic, czy podczas tych 
trzech miesięcy, od kiedy planem się 
intensywnie zajmujemy, udało się 
podjąć jakieś ustalenia z  Krajowym 
Ośrodkiem Wsparcia Rolnictwa 
w sprawie sposobu zagospodarowania 
tego obszaru w  przyszłym miejsco-
wym planie? Były jakieś spotkania? 
Coś w  sprawie drgnęło? – dopytywał 
radny Michał Przybylski.

– Odbyło się spotkanie, choć nie 
mamy jeszcze oficjalnego stanowiska, 
to zbyt poważna sprawa – odparł wójt. 

– Dziś mogę powiedzieć, że przeniesie-

my strefę zieloną z centralnej i zachod-
niej części planu na południową grani-
cę planu. Na ile się da.

– Chciałbym jednak pana wójta na-
mówić na jakieś szacunkowe określe-
nie harmonogramów, terminów – za-
brał znów głos radny Przybylski. – Bo 
odwlekanie ad calendas Graecas nic 
nam nie da – wyraził przekonanie. 

– To chyba pan ostatnio powie-
dział, że trzy miesiące przy dużym 
planie to nie jest żadne opóźnienie – 
wbił szpilę wójt.

– Stańmy w  prawdzie, wszyscy ra-
zem – zaapelowała radna Wiesława 
Prycińska. – I podejmijmy decyzję, że 
ten plan trzeba uzdrowić.

Ostatecznie 12 osób zagłosowało 
zarówno za autopoprawką, jak i  za 
całą uchwałą. Wstrzymali się tylko 
radni Michał Przybylski i  Grzegorz 
Słowiński.

Mieszkańcy versus 
przedsiębiorcy

Nadszedł czas na podjęcie uchwa-
ły zmieniającej uchwałę w  sprawie 
uchwały budżetowej na rok 2023. 
Skarbniczka Monika Wojtaszewska 
w  imieniu wójta przedstawiła propo-
zycje autopoprawek.

– Całą kwotę przeznaczoną dla 
Błękitnej Kropelki przeniosłam do 
kategorii „usługi”, bo taką otrzymałam 
telefoniczną informację – wyjaśniła 
skarbniczka. – Kolejna autopoprawka 
dotyczy przesunięcia środków w  ra-
mach wydatków osiedla Suchy Las-

-Wschód, a  następna kwoty dofinan-
sowania dla OSP Suchy Las na wóz 
strażacki. Źródło dofinansowania to 
tzw. „wolne środki”. Otrzymaliśmy też 
dwie oferty na budowę windy w szkole 
w  Chludowie. Wpłynęły dwie oferty 
przekraczające zaplanowaną kwotę, 
stąd też trzeba ją zwiększyć.

– To samochód strażacki z  wypo-
sażeniem – poinformował wójt Woj-
tera. – Co do windy w  szkole, tak się 
ten przetarg ułożył – rozłożył ręce. – 
Zakładaliśmy, że projekt będzie miał 
wysoki standard, jeżeli nie standard 
plus – podkreślił. – Chodzi o  pełne 
bezpieczeństwo, trwałość, wygodę, 
estetykę – wyliczał. – Będziemy się 
starali na 1 września zakończyć prace, 
żeby główne prace trwały w  okresie 
wakacyjnym – zapewnił wójt Wojtera.

Wysoka Rada bez głosów sprze-
ciwu przegłosowała kolejne autopo-
prawki wójta. 

Do dyskusji natomiast doszło 
na temat zmiany organizacji ruchu 
w  Złotnikach. Głos zabrał Marek Su-
checki, jeden z  przedsiębiorców, sie-
dzący w ławach dla publiczności.

– Mówimy o  zakazie ruchu powy-

żej 12 ton, a przecież tam są też przed-
siębiorstwa, fabryki, zakłady – wskazał. 

– Czy państwo radni są też przedsię-
biorcami, czy myślą też o przedsiębior-
cach czy tylko o  mieszkańcach? – py-
tał. – Brawo, że myślicie np. o windzie 
w  szkole czy o  samochodzie specjali-
stycznym, ale czy zastanowiliście się, 
skąd na to pieniądze? – zadał kolejne 
pytanie. – Czy pomyśleliście o jakimś 
odszkodowaniu dla przedsiębiorców, 
o  zaoferowaniu im innej lokalizacji? 
Co my mamy zrobić?  

– Szkoda, że ten temat nie pojawił 
się podczas obrad komisji budżetu 

– westchnął przewodniczący Rady 
Gminy Radosław Banaszak.

– Proszę w  imieniu przedsiębior-
ców o  zaproszenie nas na kolejne po-
siedzenie komisji – zabrał głos Marek 
Maciejewski, adwokat reprezentujący 
stowarzyszenie przedsiębiorców. 

Ostatecznie radni jednomyślnie 
zdecydowali o  zdjęciu punktu doty-
czącego organizacji ruchu w  Złotni-
kach. Również jednomyślnie głosowa-
no chwilę potem nad całą uchwałą.

Po tym głosowaniu salę zaczęła 
opuszczać złożona z  przedsiębiorców 
publiczność.

– Poprosiłbym tylko o jakiś namiar 
telefoniczny do państwa – powstrzy-
mał na moment wychodzących prze-
wodniczący Radosław Banaszak.

W  dalszej kolejności głosowano 
nad zmianami w Wieloletniej Progno-
zie Finansowej na lata 2023-2035. Za-
nim jednak to nastąpiło, skarbniczka 
gminy Monika Wojtaszewska przed-
stawiła autopoprawkę. Chodzi o  po-
trzebne środki na pielęgnację zieleni.

– Chodzi o  pielęgnację nasadzeń 
zastępczych, w  zamian za wycięte 
drzewa – sprecyzowała Monika Woj-
taszewska. – Przepisy nakładają na nas 
taki obowiązek.

Po tym krótkim wyjaśnieniu Wy-
soka Rada przyjęła uchwałę jedno-
myślnie.

Z energią na rzecz gminy
Po przerwie głos zabrał zastępca 

wójta Marcin Buliński, który przedsta-
wił informacje.

– Badaliśmy temat parkujących 
tirów przy serwisówce w  Złotkowie – 
wyjawił. – Wysłaliśmy w  tej sprawie 
wniosek do GDDKiA o  rozważenie 
zakazu możliwości parkowania.

Mówca pozostał następnie przy 
sprawach komunikacyjnych i  oznaj-
mił, że gmina wysłała do starostwa 
projekty progów zwalniających 
w Złotnikach Wsi.

– Wystąpiliśmy też o  rozważenie 
budowy podniesionego skrzyżowania 
na ulicy Złotej w  Złotkowie – konty-

nuował włodarz. – A  wzdłuż Mucho-
morowej na Grzybowym budujemy 
ścieżkę rowerową. Pozostało już prak-
tycznie tylko położenie nawierzchni 
bitumicznej. W  toku zlecenie podob-
nych robót na odcinku Ptasi Zaułek-

-Słowicza.
Zastępca wójta wspomniał też 

o  gotowej już świetlicy wiejskiej 
w Złotnikach Wsi.

– Roboty są zakończone, a  w  tej 
chwili usuwamy zgłoszone usterki – 
poinformował krótko.

Wójt Wojtera z  kolei opowiedział 
m.in. o budowie zbiornika retencyjne-
go na wysokości Jelonka. Zrelacjono-
wał też krótko zakończony wyrokiem 
pierwszej instancji proces we własnej 
sprawie (o czym piszemy wyżej, ale też 
i obok).

– Proces ten przyniósł określone 
szkody – zaznaczył włodarz. – Są to 
chociażby szkody na wizerunku. Dzię-
kuję tym, którzy mnie wspierali, cieszę 
się, że zapadł wyrok uniewinniający, 
mam nadzieję, że będziemy mogli 
teraz z  większą energią przystąpić do 
pracy na rzecz gminy. 

W  ramach informacji przewod-
niczącego Rady Gminy Radosław 
Banaszak powiedział m.in. o  tym, 
że wojewoda jako organ nadzorczy 
zakwestionował ważność uchwały 
w  sprawie programu opieki nad zwie-
rzętami bezdomnymi oraz zapobiega-
niu bezdomności zwierząt na terenie 
gminy Suchy Las w roku 2023.

– Czekamy na rozwój wydarzeń, 
bo więcej informacji w  otrzymanym 
przez nas piśmie nie ma – rozłożył 
ręce przewodniczący Banaszak. 

Mówca poinformował też, że Mło-
dzieżowa Rada Gminy zakończyła 
swoją kadencję, co wiąże się z rozpisa-
niem przez wójta wyborów nowej rady. 

Ponad stówa 
z samych puszek

W  ramach informacji przewodni-
czących komisji stałych, głos zabrała 
m.in. radna Joanna Radzięda, prze-
wodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, 
Sportu i Spraw Społecznych, która wy-
jawiła, że komisja w minionym miesią-
cu obradowała dwukrotnie.

– Gościliśmy m.in. panią wicedy-
rektor OPS Karolinę Dzioch – wspo-
mniała radna Radzięda. 

Przewodnicząca Komisji Re-
wizyjnej Iwona Koźlicka poinfor-
mowała z  kolei o  tym, że rzeczona 
komisja przygotowuje protokoły 
pokontrolne po kontroli realizacji 
zadania w  postaci budowy świetlicy 
w Złotnikach Wsi. 

W ramach wolnych głosów i wnio-
sków jako pierwsza podeszła do mi-

krofonu mieszkanka Ilona Ciok, która 
przypomniała, że w tym roku szefowa-
ła finałowi Wielkiej Orkiestry Świą-
tecznej Pomocy.

– I  jestem mega zaskoczona kwo-
tą , którą udało nam się zebrać, bo 
wciąż mamy przecież pandemię, 
wojnę w  Ukrainie, a  do tego teraz 
jeszcze inf lację – rozpoczęła. – Tym 
niemniej mieszkańcy mnie pozy-
ty wnie zadziwili, co jest także zasłu-
gą wszystkich sołectw, Urzędu Gmi-
ny, Ochotniczych Straży Pożarnych 

– komplementowała. – Z  samych 
tylko puszek zebraliśmy 106 484 zł, 
z e-skarbonki 20 888 zł, a z aukcji na 
Allegro 2681 zł – w yliczała.

Następnie mówczyni podzięko-
wała z  imienia poszczególnym wolon-
tariuszkom za ich ciężką, społeczną 
pracę.

– Po cichu pomagała nam też Ania 
Ankiewicz, choć nie mogła być akurat 
w  sztabie. Serdecznie dziękuję! – za-
kończyła Ilona Ciok.

Radna Anna Ankiewicz zapytała 
o  skatepark oraz o  przetarg na Sucho-
leską Łąkę.

– Mija kolejny tydzień i  nie mamy 
tego przetargu, a  czas leci – zwróciła 
uwagę.

– Akurat oba przetargi, na ska-
tepark i  na łąkę, zostaną ogłoszone 
w  kwietniu – odparł wójt Wojtera. – 
Skatepark będzie zrealizowany w  re-
jonie ulicy Szkółkarskiej, na działce, 
którą nabyliśmy od prywatnej firmy, 
tam, gdzie stoją szkielety budynków 

sportowych – podał szczegóły. – 
Może nie wszyscy na rolkach jeżdżą, 
ale wszyscy na pewno czekają, żeby 
ten teren zmienił swoje oblicze. Ska-
tepark powinien kosztować 3,5 mln 
zł, może trochę więcej. Projekt mamy 
bardzo mocno i głęboko przegadany 
ze środowiskiem... skejtparkowców... 

– zawahał się – czy raczej skejterów 
i wszyscy ocenili go pozytywnie – nie 
krył zadowolenia.

Zastępca wójta Marcin Buliński 
opowiedział też o  pracach prowadzo-
nych przy Rowie Złotnickim – cieku, 
który prowadzi w  kierunku Jeziora 
Strzeszyńskiego.

– Rów był w  takim stanie, że 
wymagał konserwacji – wyjaśnił. – 
Część drzew z  obu stron rosła już 
w samym korycie rowu. Do tego spię-
trzenia dokonane przez bobry spra-
wiały, że rów był niedrożny. Dlatego 
jako gmina sprawdziliśmy, czy na 
drzewach nie ma siedlisk ptaków, po 
czym zwróciliśmy się z wnioskiem do 
starostwa o  zgodę na wycinkę, która 
się już odbyła. 

Poznańska prasa pisała jednak 
również o  zniszczeniu nor i  tam bo-
brów.

Już pod sam koniec sesji przewod-
niczący Banaszak przypomniał zgro-
madzonym samorządowcom, że do 
końca kwietnia mają obowiązek zło-
żyć oświadczenia majątkowe. Złożył 
też życzenia zdrowych i  pogodnych 
świąt, po czym sesję zamknął.

Krzysztof Ulanowski 
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Wójt Grzegorz Wojtera z kwiatami od sołtysów. Od lewej: Sylwia Szenk, Wiesława Rodowska, 
Grzegorz Wojtera, Halina Gramsch, Ewa Korek, Anna Ankiewicz, Andrzej Bartkowiak

Radna Joanna Pągowska zapewniła, że komisja 
budżetowa jednomyślnie pozytywnie zaopiniowała 
plan dla południowo-wschodniej części Biedruska

Radna Wiesława Prycińska zaapelowała, 
by wspólnie stanąć w prawdzie

Radna Anna Ankiewicz pytała  
o skatepark i Sucholeską Łąkę

Radny Michał Przybylski jest przeciwko 
odwlekaniu ad calendas Graecas

Adwokat Mirosław Maciejewski 
reprezentujący stowarzyszenie 

przedsiębiorców chce brać 
udział w posiedzeniach komisji

Przedsiębiorca Marek Suchecki pytał, czy 
radni w ogóle myślą o przedsiębiorcach
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Klient nasz pan, a dowodem 
tego najnowsze Mitsubishi ASX
Salon Mitsubishi Polody w Przeźmierowie zaprezentował 
nowy model Mitsubishi ASX z 2023 roku  – samochód typu 
SUV w klasie B. Klienci salonu musieli czekać na prezentację 
nowego modelu aż dwa lata, więc oczekiwania wobec 
nowego modelu były wielkie.

Wydarzenie rozpoczął Andrzej 
Polody, szef Mitsubishi Polody, który 
bardzo ciepło przywitał gości przyby-
łych do salonu przy ulicy Rynkowej 
158. Gospodarz przedstawił prowa-
dzących prezentację – Dorotę Nowa-
kowską, która jest dyrektorem działu 
handlowego Mitsubishi Polody, a  tak-
że Pawła Burdajewicza – regionalnego  
kierownika sprzedaży w firmie Astara 
Poland (generalny i  wyłączny dystry-
butor samochodów marki Mitsubishi 
Motors w Polsce). 

Jak na planie filmowym
Prowadzący podkreślali wyjąt-

kowość tego samochodu, jego inno-
wacyjność i  nowoczesną konstrukcję. 
Model Mitsubishi ASX z 2023 r. został 
odsłonięty przy akompaniamencie 
muzyki i  blasku reflektorów, przy któ-
rych samochody wyglądały niczym 
na planie filmowym. Zaprezentowano 
pojazdy w  dwóch kolorach – czerwo-
nym i  białym, który to dobór przypo-

minał logo firmy Mitsubishi Motors. 
Widownia już od momentu ujrzenia 
samochodów była nimi zachwycona, 
o czym świadczyły oklaski. 

Następnie prezentacja przyjęła 
formę dialogu między prowadzącymi, 
którzy w przystępny sposób omawiali 
zalety pojazdów. Pomimo oficjalnej 
atmosfery, pokaz wywołał uśmiechy 
na twarzach gości – nie obyło się bez 
wstawek humorystycznych ze strony 
prowadzących. 

Prezentowane Mitsubishi powin-
no szczególnie spodobać się rodzinom 

– prowadzący kładli nacisk na wygodę 
i  pojemność samochodu. Bagażnik 
jest w stanie pomieścić 422 litry baga-
żu, a dzięki możliwości regulacji tylnej 
kanapy w  samochodzie można zwięk-
szyć pojemność aż do 536 litrów.

ASX jest samochodem typu SUV, 
więc nie jest przeznaczony tylko do 
osób preferujących spokojną jazdę. 
Najmocniejszy, aż 158-konny silnik 
oferuje przyspieszenie od 0 do 100 

km/h w  8,5 sekundy, co zapewne 
przypadnie do gustu klientom lubią-
cym dynamiczną jazdę. Samochód 
nie tylko jest przystosowany do jazdy 
po mieście, lecz również można nim 
się poruszać w  lekkim terenie po zje-
chaniu z drogi asfaltowej.

Fani muzyki we wnętrzu pojaz-
du znajduje się system nagłośnienia 
BOSE, w  skład którego wchodzi dzie-
więć głośników, które mają zapewnić 
czyste i przestrzenne brzmienie.

Innowacja i dynamika
Nie da się nie zauważyć innowacyj-

ności tego modelu. Paweł Burdajewicz 
wspomniał między innymi o  systemie 
zapobiegającym i  minimalizującym 
skutki zderzeń czołowych, o  systemie 
utrzymania samochodu w  pasie na 
jezdni, o systemie martwego pola, który 
ma pomagać w  przypadku zbliżeń do 
innych pojazdów niezauważanych przez 
kierowców, gdy są skupieni na jeździe. 

– Na desce rozdzielczej pojazdu 
znajdziemy w  pełni cyfrowe zegary, 
które można personalizować – mó-
wił. – Samochód może być wyposa-
żony w  elektrycznie sterowany dach 
panoramiczny, który rozświetli jego 
wnętrze.

– Samochód jest nowoczesny, dy-
namiczny, bezpieczny – zachwalał An-
drzej Polody, który wypunktował też 
dbałość, z  jaką jego firma wysłuchuje 
i  spełnia oczekiwania klientów. – To 
klient jest wyrocznią tego, czy samo-
chód na rynku się przyjmie, czy nie. 

Paweł Burdajewicz potwierdził 
te słowa i  oznajmił, że nowy ASX był   
tworzony z  myślą o  klientach. Do-
datkowo Piotr Jankiewicz, menedżer 
sprzedaży Mitsubishi Motors w  Asta-
ra Poland, kładł nacisk na niezawod-
ność marki Mitsubishi, czyli cechę, 
dzięki której klienci ufają tej marce. 
Potwierdzeniem tego jest Zobowią-
zanie Serwisowe Mitsubishi, które za-
pewni spokój ducha użytkowników aż 
przez 5-8 lat i  wraz z  wysokim pozio-
mem obsługi w stacjach serwisowych 
jest jednym z  kluczowych atutów re-
nomowanej japońskiej marki. 

Wyścig, kto wsiądzie 
pierwszy

Na spotkaniu zjawiło się wiele 
osób, które były zainteresowane kup-
nem nowego Mitsubishi ASX. Tuż 
po zakończeniu prezentacji wszyscy 
z  wielkim entuzjazmem podeszli 
w  stronę prezentowanych samocho-
dów, aby w nich usiąść czy obejrzeć, co 
mają pod maską. 

Większość gości to osoby, które od 
wielu lat korzystają z  usług salonów 
Andrzeja Polody, lecz nie jeździły do 
tej pory Mitsubishi. 

Po prezentacji wiele osób doszło do 
przekonania, że czas na zmianę nawy-
ków. Pani Monika i  pan Piotr zostali 
zachęceni podczas prezentacji pięcio-
letnią gwarancją, a także możliwością 
wybrania modelu hybrydowego, który 
jest idealny dla osób poruszających się 
głównie po mieście. 

Za to pani Iza wyrażała pozytyw-
ną opinie na temat silnika znajdujące-
go się w  pojeździe i  chwaliła obsługę 
klienta.

– Jeśli w  skali 1 do 5 to 5/5, a  jeśli 
w skali 1 do 10 to 10/10 – komplemen-
towała. – Muszę też pochwalić kwestię 
bezpieczeństwa w  Mitsubishi ASX – 
dodała. 

Tę pozytywną opinię podzielało 
wielu innych gości.

Model Mitsubishi ASX będzie 
dostępny w  trzech różnych wersjach 
silnikowych i  w  siedmiu możliwych 
wersjach wyposażenia. Podczas roz-
mów z  przedstawicielami handlowy-
mi mogliśmy się dowiedzieć, jak ce-
nowo prezentują się konkretne wersje 
Mitsubishi ASX. Podstawowa wersja 
Mitsubishi ASX - Invite + Style z  sil-
nikiem o  pojemności 1.0 litra kosz-
tuje 99 990 zł. Dla bardziej wymaga-
jących klientów, którzy oczekują jak 
największej liczby udogodnień, na 
szczycie oferty Mitsubishi widnieje 
wersja Mitsubishi ASX - Instyle. Ten 
model może pochwalić się między in-
nymi automatyczną skrzynią biegów 
i  z  silnikiem o  pojemności 1.3 litra, 
a kosztuje on 145 990 zł.

Jonasz Papuga
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Pestkownica - idealne miejsce  
na imprezę firmową

Zorganizujemy atrakcje zarówno dla aktywnych jak i dla tych, którzy wolą spędzić czas nieco spokojniej. Położenie w środku lasu umożliwia 
grupowe grzybobrania a sąsiedztwo Drawieńskiego Parku Narodowego to okazja do zorganizowania spływu kajakowego Drawą.

W naszej restauracji każdy znajdzie coś dla siebie. Kuchnia bazuje na lokalnych produktach (własna wędzarnia ryb, mięs, świeże ryby  
z własnego jeziora, konfitury, miód, zioła, grzyby, warzywa, dziczyzna). Dysponujemy dwiema salami konferencyjnymi 

wyposażonymi w rzutnik z ekranem oraz niezbędne akcesoria do organizacji szkoleń czy warsztatów.
Z naszych usług skorzystało już wiele firm, a wśród nich znalazły się takie marki jak: PEPCO, ENEA, NETTO, HOCHLAND, PHILIPS czy MARS...

www.pestkownica.com.pl
info@pestkownica.com.pl

tel. 502 606 847  
Facebook/Pestkownica

  tylko 110 km od Poznania
  *** hotel i całoroczne domki
  strzelnica sportowa 
z bronią palną

  50 ha otwartej przestrzeni 
na organizowanie imprez 
i zabaw plenerowych

Andrzej Polody, prezes firmy Polody

Dorota Nowakowska, dyrektor Działu Handlowego i Paweł Burdajewicz, regionalny kierownik sprzedaży Radosław Grabarek, dyrektor biura zarządu

Pani Izabela, zadowolona klientka Trzypokoleniowa rodzina Polody

Sympatyczni państwo są zachwyceni zaprezentowanymi 
samochodami. Na pewno przesiądą się do Mitsubishi 

Pani Monika i pan Piotr jeżdżą po 
mieście, więc są zainteresowani hybrydą

Klienci nie mogli oprzeć się 
pokusie, żeby siąść za kółkiem
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Dr n. med. Agnieszka Remlinger-Molenda

  Leczenie:
-depresji, nerwic, natręctw,
-zaburzeń snu,
-zaburzeń odżywiania,
-zaburzeń pamięci,
-psychoz.

  Specjalizujemy się w diagnostyce i leczeniu:
- zaburzeń w ciąży i po porodzie,
- badań dla rodzin adopcyjnych, 
- ADHD u dorosłych,
- badań stanu psychicznego i wystawianiu zaświadczeń  

lekarskich w ramach procedury zmiany płci,
- depresji lekoopornej (najnowocześniejszym dostępnym preparatem).

  Diagnozujemy i leczymy zaburzenia neurologiczne  
u dzieci i młodzieży.

  Wykonujemy badanie EEG (badanie fal mózgowych) 
u dorosłych i dzieci bez ograniczeń wiekowych 
wraz z opisem specjalisty neurologa.

  We offer consultations in English, German and Italian.

Adres: ul. Szkółkarska 32, 62-002 Suchy Las
E-mail: amonaria17@gmail.com
Nr telefonu:  +48 570 629 580 / 570 800 380

Psychiatra
Psycholog
Psychoterapeuta
Neurolog Dziecięcy
EEG z opisem

WYDARZENIA WYDARZENIA / REKLAMA

Sołtysi też mają swoje święto
11 marca tradycyjnie obchodzimy Dzień Sołtysa. W tym 
roku sołtysi z powiatu poznańskiego świętowali o dwa dni 
wcześniej. Starostwo zorganizowało uroczystość w po-
znańskim hotelu Mercure. Spotkali się sołtysi i sołtyski z ca-
łego powiatu. Na imprezie nie zabrakło wyjątkowych gości.

Zaproszono m.in. sołtysów oraz 
przewodniczących zarządów osiedli 
z  gminy Suchy Las. Na uroczystości 
pojawili się sołtyska Chludowa Ha-
lina Gramsch, sołtyska Golęczewa 
Katarzyna Kachel, sołtyska Złotnik 
Wsi Ewa Korek, sołtyska Zielątkowa 
Wiesława Rodowska, sołtyska Złot-
kowa Sylwia Sawińska i sołtys Jelonka 
Andrzej Bartkowiak.

Osiedla reprezentowali natomiast 
przewodnicząca Zarządu Osiedla 
Suchy Las-Wschód Anna Ankiewicz, 
przewodnicząca Zarządu Osiedla Su-
chy Las Sylwia Szenk, przewodniczący 
Zarządu Osiedla Biedrusko Radosław 

Banaszak i  przewodniczący Zarządu 
Osiedla Grzybowego Jarosław Dud-
kiewicz.

Życzenia z wyższego 
szczebla 

Na uroczystość zaproszenie otrzy-
mali także przedstawiciele władz samo-
rządowych województwa wielkopol-
skiego oraz radni powiatowi. Obecni 
byli też wójtowie oraz przedstawiciele 
władz powiatowych (w  tym skarbnik 
powiatu Renata Ciurlik oraz sekretarz 
Magdalena Buczkowska), a  także pre-
zes Krajowego Stowarzyszenia Sołty-
sów Ireneusz Niewiarowski.

Zgromadzeni goście mieli okazję 
wysłuchać przemówienia starosty 
Jana Grabkowskiego. Nie mógł się on 
jednak osobiście pojawić, ze wzglę-
du na spotkanie z  przedstawicielami 
Ministerstwa Finansów, jednak jego 
mowę odtworzono na ekranie. Sta-
rosta życzył sołtysom sukcesów, wy-
trwałości oraz zdrowia. 

– Już dawno przestaliście pełnić 
rolę inkasentów i  sprawować anoni-
mową władzę. Dziś sołtyska czy soł-
tys to ludzie z krwi i kości, realizujący 
swoje pasje, wśród których najczęściej 
mówicie o  jednej – chęci pomocy in-
nym – mówił.

Na scenie jako pierwszy z gości po-
jawił się wicemarszałek województwa 
wielkopolskiego Wojciech Jankowiak, 
który zwrócił uwagę na powrót impre-
zy po pandemii.

– Jesteście liderami w  społeczeń-
stwach, które reprezentujecie, jesteście 
gospodarzami – komplementował wi-
cemarszałek.

Prezes KSS Ireneusz Niewiarowski 
złożył życzenia satysfakcji z pracy oraz 
dobrej współpracy z gminami. Mówił 
także o  funduszu sołeckim (8 na 15 
gmin korzysta z  tego funduszu) oraz 
przekazał dobre wieści dla sołtysów – 
petycja KSS w  sprawie dodatków dla 
sołtysów w  wieku emerytalnym zo-
stała pozytywnie rozpatrzona przez 
Senat RP i  powstanie projekt ustawy 
w tej sprawie.

Ostatnią przemawiającą była Do-
minika Podlaszewska, która repre-
zentowała niemogącego się pojawić 
ze względu na obowiązki poselskie 
Rafała Grupińskiego. W przemowie 
odczytanej przez panią Podlaszew-
ską pojawił się apel do władz samo-
rządow ych, żeby doceniali pracę 
sołtysów.

– Społeczności lokalne w  Polsce 
mają istotne znaczenie dla całego spo-
łeczeństwa, a  sołtysi są tam liderami 

– mówiła przedstawicielka posła Gru-
pińskiego.

Zwrócono także uwagę na niemal 
równą proporcję płci sołtysów oraz 
złożono życzenia satysfakcji z  pracy. 
Pani Podlaszewska zaprosiła też na 
spotkanie w  Rokietnicy z  Donaldem 
Tuskiem, przewodniczącym PO.

Artyści i statystyka
Zgodnie z  tradycją Dnia Soł-

tysa nie zabrakło także w ystępów 
artystycznych. W  tym roku przed 
sołtysami z  całego powiatu w ystą-
pili artyści poznańskiego Teatru 
Muzycznego: Oksana Hamerska, 
Agnieszka Wawrzyniak oraz Bartosz 
Sołtysiak. Trzej wokaliści umilili 
czas gościom w ykonując klasyczne 
piosenki, takie jak „Tyle słońca w ca-
łym mieście” Anny Jantar, „Miłość 
w  Portofino” Sław y Przybylskiej 
oraz „Lubię wracać tam, gdzie by-
łem” Zbigniewa Wodeckiego. Nie 
zabrakło jednak także bardziej po-
pularnych utworów, jak „Ta sama 
chwila” zespołu Bajm oraz „Everybo-
dy Needs Somebody to Love” z  kul-
towego musicalu „Blues Brothers”. 
Wokaliści zapewnili rozry wkę na 
w ysokim poziomie oraz zachęcali 
do współudziału zebranych na sali 
zaproszonych.

Ciekawym urozmaiceniem było 
także przedstawienie między wystę-
pami danych statystycznych dotyczą-
cych sołtysów z całego powiatu. Łącz-
nie w  powiecie poznańskim jest 245 
sołectw, na których czele których stoi 
110 sołtysek oraz 135 sołtysów, a także 

18 przewodniczących zarządów osie-
dli, z  których 10 to kobiety, a  ośmiu 
mężczyźni.

Wieś Koziegłowy jest drugą naj-
większą pod względem populacji 
wsią w  całej Polsce. Najmniejszą wsią 
z naszego powiatu jest Pawłówko. Naj-
dłużej swój urząd sprawował sołtys 
wsi Drużyna i  Nowinki Erazm Wal-
kowiak, który jest sołtysem już 53 lata! 
Na kolejnych miejscach uplasowali się 
Jan Bręk (sołtys wsi Dobra i Szyfin od 
45 lat) oraz Albin Marian Czekalski 
(sołtys wsi Zakrzewo od 44 lat).

Organizatorzy przeprowadzili 
krótką sondę wśród mieszkańców 
wsi w  powiecie, którym zadano 
kilka pytań związanych z  sołtysa-
mi. Mieszkańcy mówili, że sołtys 
kojarzy im się z  wizerunkiem wsi, 
gospodarstwem, władzą oraz kimś, 
kto służy mieszkańcom. Zgodnie 
twierdzili, że funkcja sołtysa jest po-
trzebna i powinna pozostać. Życzyli 
też sołtysom zdrowia, siły do pracy 
oraz cierpliwości i  otwartych oczu 
na potrzeby ludzi.

I  tego chyba trzeba życzyć wszyst-
kim sołtysom i  sołtyskom. Ich praca 
przekłada się na komfort życia miesz-
kańców, a  kto nie chciałby żyć w  do-
brze zarządzanej wsi?

Bartosz Kabaciński
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Os. Poziomkowe 10a/1b, Suchy Las
Rejestracja telefoniczna: tel. 61 652 16 60, 609 450 410

Grupa sołtysów i przewodniczących zarządów z gminy Suchy Las, wraz z wiceprzewodniczącym Rady Powiatu Jerzym Świerkowskim

Starosta Jan Grabkowski Wicestarosta Tomasz Łubiński

Wicemarszałek Wojciech Jankowiak Dominika Podlaszewska z biura 
poselskiego Rafała Grupińskiego

Ireneusz Niewiarowski, prezes KSS

Skarbnik powiatu Renata Ciurlik, 
członek Zarządu Powiatu Piotr 
Zalewski i sekretarz powiatu 
Magdalena Buczkowska

Wójt Rokietnicy Bartosz Derech, wójt Dopiewa Paweł 
Przepióra, wiceprzewodniczący Zarządu Powiatu Mirosław 

Wieloch, komendant miejski PSP Jacek Michalak Katarzyna Wozińska-Gracz, dyrektor gabinetu starosty 

Wicestarosta Tomasz Łubiński w otoczeniu sołtysów

Prowadząca imprezę  
Justyna Siepietowska-Jarzyńska Artyści z Teatru Muzycznego w Poznaniu: Bartosz Sołtysiak, Oksana Hamerska, Agnieszka Wawrzyniak
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SONDA

Czy sołtyska/sołtys to ważna osoba dla lokalnej społeczności?
Ewa Korek 
sołtyska Złotnik Wsi

Powinna być ważna. Bo powinna 
być to osoba, na którą mieszkańcy 
mogą zawsze w potrzebie liczyć, o każ-
dej porze dnia i  nocy. Dla mnie taką 
osobą był mój poprzednik, wieloletni 
sołtys Złotnik Wsi Ryszard Janasik, do 
którego zresztą nadal zwracam się raz 
na jakiś czas z prośbą o radę. Mam do 
Ryszarda szacunek za jego ogromną 
pracę społeczną. Mam też nadzieję, że 
mieszkańcy mogą mi ufać w  takim sa-
mym stopniu, jak ja mogłam ufać swo-
jemu poprzednikowi. Widzę zresztą, że 
traktują mnie jako osobę godną zaufa-
nia i bardzo mnie to cieszy. Zauważam 
też wyrazy wdzięczności, jak kwiaty, 
które mieszkanki wręczyły mi z okazji 
Dnia Kobiet i  Dnia Sołtysa jednocze-
śnie. Odebrałam to jako przesłanie, że 
mnie zauważają, że jestem, że mogą na 
mnie liczyć. Nie ukrywam, że cieszy 
mnie to ogromnie, jest to dla mnie bar-
dzo ważne. Bo staram się dużo z siebie 
naszej społeczności dawać.

Teraz będę np. otwierać naszą 
nową świetlicę. O  świetlicę zabiegał 
już Ryszard i udało mu się wywalczyć 
taką dość małą, z  której potem i  ja 
przez lata korzystałam. Teraz mamy 
już większy budynek, z którego się bar-
dzo cieszę. Nie jest to oczywiście je-
dyna rzecz, którą się mogę pochwalić, 
w końcu sołtyską jestem już osiem lat. 
Dumą napawa mnie także oświetlona 
droga rowerowa w ciągu ulicy Łagiew-
nickiej, stanowiąca łącznik pomiędzy 
Złotnikami Wsią a  Złotnikami Osie-
dlem. Cieszy mnie też oświetlenie bo-
isk do koszykówki, siatkówki i  placu 
zabaw. Moim „dzieckiem” jest pięknie 
urządzony i zrekultywowany staw.

Pamiętajmy też, że dla mieszkań-
ców ważne są nie tylko inwestycje 

„twarde”, ale też wszelkie inicjatywy, 
które integrują naszą społeczność, 
jak festyny, sprzątanie wsi, wyjazdy 
edukacyjne czy też rajdy rowerowe. 
W  drugiej połowie kwietnia zainau-
gurujemy prawdopodobnie kolejny 
sezon naszego Golden Bike Team. 

I znów, jak w ubiegłym roku, zachęcać 
będę naszych mieszkańców do wspól-
nej aktywności. Bo nie ukrywajmy, że 
ludzie są istotami społecznymi i  po-
trzebują lidera lub liderki.    

Katarzyna Kachel 
sołtyska Golęczewa

No pewnie, że ważna osoba, naj-
ważniejsza (śmiech). A  tak poważnie, 
sołtys to osoba, która stoi na pierw-
szej linii frontu. Jeśli coś się dzieje, 
pojawiają się jakieś nieprawidłowości, 
to każdemu przede wszystkim przy-
chodzi na myśl sołtys, który zdaniem 
mieszkańców powinien wszystkim się 
zająć. I  faktycznie, kiedy mieszkańcy 
się do nas zwrócą (a  dzwonią nawet 
późno wieczorem), my reagujemy. Je-
śli trzeba, zwracamy się do lokalnego 
radnego, całej Rady Gminy albo do 
właściwej osoby z Urzędu Gminy, 

Organizacja życia społecznego 
w  danej miejscowości to trudna rola, 
ale też nie działamy sami, tylko w  po-
rozumieniu z radą sołecką, lokalnymi 
stowarzyszeniami, z kołami gospodyń 
wiejskich, z  ochotniczymi strażami 
pożarnymi, a  także ze szkołami czy 
przedszkolami. To wszystko przecież 
są podmioty, które mają wpływ na 
życie społeczności. My wszyscy razem 
tworzymy daną społeczność. 

Nigdy nie sołtysowałam w innych 
miejscowościach, ale wiem jedno, że 
o  swojej miejscowości trzeba jakieś 
pojęcie mieć. Nie każdy musi być spe-
cjalistą w  dziedzinie historii, ale jeśli 
jest się sołtyską w tak historycznej wsi 
jak Golęczewo, trzeba się liczyć z  tele-
fonami osób zainteresowanych histo-
rią miejscowości, z  telefonami, które 
mogą zadzwonić o  dowolnej porze. 
I  nie tylko trzeba wiedzieć coś o  bu-
dynkach stojących przy głównej ulicy, 
ale umieć też wskazać osobie dzwo-
niącej właściwą książkę, stronę inter-
netową czy też osobę, która dysponuje 
odpowiednią, ekspercką wiedzą. 

Nie wiem, czy można powiedzieć 
o  sołtysie, że to osoba mająca władzę, 
ale wiem jedno – sołtysem raczej nie 

zostaje się z  przypadku. Kandydat 
musi na ten wybór zapracować, musi 
gdzieś w swojej społeczności zaistnieć. 
Przeprowadziłam się do Golęczewa 14 
lat temu i od razu zapisałam tu dzieci 
do przedszkola, a potem do szkoły. Po 
roku zostałam przewodniczącą Rady 
Rodziców, byłam współtwórczynią 
i  jestem członkinią Stowarzyszenia 
Przyjaciół Szkoły „Edukacja dla Go-
lęczewa”, członkinią Rady Sołeckiej – 
i przez te wszystkie lata zapracowałam 
na zaufanie mieszkańców. 

Ale nie będę udawała, że jest łatwo. 
Trzeba przecież łączyć obowiązki za-
wodowe, społeczne, a także i domowe. 
Trzeba zachować umiar w  pracy spo-
łecznej, zachować dystans, choć jest to 
trudne, bo łatwo się wypalić – kiedyś 
podliczyłam, ile mojego czasu poświę-
ciłam w  ciągu pierwszych dziewięciu 
miesięcy urzędowania i okazało się, że 
pracy społecznej poświęciłam przez 
ten okres 1375 godzin, co średnio 
daje pięć godzin na dobę, policzyłam 
również pracę własną mieszkańców 
i  członków stowarzyszeń w  tym okre-
sie, co dało 3258 godzin. To prawda, że 
społecznicy nigdy nie zastanawiają się, 
ile czasu poświęcają na pracę społecz-
ną, warto jednak zwrócić szczególną 
uwagę i  uświadomić niektórym, że 
nic się samo nie zrobi. Od czasu, kiedy 
sprawuję funkcje społeczne, staram się 
pamiętać, że jeszcze się taki nie urodził, 
co by każdemu dogodził.

Jestem w  Golęczewie pierwszą ko-
bietą-sołtyską, ale w naszej gminie soł-
tyski na tym stanowisku już przeważa-
ją, a w czasie uroczystości z okazji Dnia 
Sołtysa w  hotelu „Mercure” kobiet 
i  mężczyzn było z  grubsza po równo, 
co pokazuje, że kobiety coraz częściej 
sprawują managerskie funkcje.

Andrzej Bartkowiak 
sołtys Jelonka 

No cóż, sołtys reprezentuje miesz-
kańców i to do niego trafiają ich życze-
nia oraz problemy, z jakimi mieszkańcy 
się borykają. Trudno przecież, żeby każ-
dy z mieszkańców chodził z każdym ze 

swoich problemów do wójta. Sołtys jest 
więc takim powiernikiem i  pośredni-
kiem w kontaktach z Urzędem Gminy. 
Wprawdzie w  niewielkim Jelonku po-
trzeb dotyczących infrastruktury nie 
ma dziś już aż tak wiele, bo np. jakieś 4-5 
lat temu gmina wykazała się inicjatywą 
i  wybudowała u  nas kanalizację, chod-
niki, a  jezdnie utwardziła pozbrukiem, 
tym niemniej nadal niektórzy chcieliby 
a to światłowód, a to energooszczędną 
latarnię. Oczywiście, nie każdą z  tych 
potrzeb może spełnić gmina, a z niektó-
rymi prywatnymi firmami rozmowy 
bywają trudne... Ale ostatnio np. udało 
się oświetlić drogę pieszo-rowerową 
stanowiącą łącznik pomiędzy ulicami 
Topolową a Sosnową.

Udaje nam się wiele rzeczy, bo soł-
tys nie jest przecież sam. W życiu naszej 
społeczności uczestniczą też firmy czy 
to z  naszego sołectwa czy to z  sąsied-
nich osiedli. Firmy te chętnie sponso-
rują nasze imprezy, wspierają nas też 
po sąsiedzku inni samorządowcy. Nie 
chcę w  tym momencie nikogo wyróż-
niać, ale wiele rzeczy robimy razem za-
równo z przewodniczącym Jarosławem 
Dudkiewiczem z  osiedla Grzybowego, 
z paniami sołtyskami, jak i z Urzędem 
Gminy. Wspólnie uzgadniamy terminy 
imprez, teraz np. współorganizujemy 
wydarzenie pod hasłem „Przepędza-
nie zimy” – inicjatorem jest tu osiedle 
Grzybowe. W ostatnią sobotę mieliśmy 
spotkanie z  ogrodnikiem z  Ogrodu 
Botanicznego w Poznaniu, w tę sobotę 
będziemy mieć warsztaty pierwszej 
pomocy, a przed Wielkanocą warsztaty 
plastyczne dla dzieci.

Wspólne imprezy urządzamy 
np. na boisku przy ulicy Sosnowej na 
Grzybowym. Jarosław Dudkiewicz 
współpracuje też z  nami jako nasz 
radny gminny, podobnie zresztą rad-
na Iwona Koźlicka. Dzięki tej dobrej 
współpracy nasze sołectwo jest fajnym 
miejscem do życia i  działania. Ludzie 
mówią, że kiedy kończą pracę w  Po-
znaniu i  wracają do swoich domów, 
na uliczkach Jelonka pozostawiają 
poznańskie problemy. Miło mi się 
dla tych ludzi pracuje i cieszy mnie, że 
mieszkańcy doceniają moją pracę, np. 
składają życzenia z  okazji Dnia Soł-
tysa czy andrzejek. Sołtysem jestem 
wprawdzie dopiero od roku, ale już 
ćwierć wieku temu przeprowadziłem 
się z  Poznania do Jelonka. Zżyłem 
się z  mieszkańcami, zaprzyjaźniłem. 
Sołtysowania wciąż się uczę, ale też za-
wsze mogę liczyć na wsparcie bardziej 
doświadczonych koleżanek i kolegów.      

Spisał: Krzysztof Ulanowski

 Montaż systemów nawadniania  
z wykorzystaniem 
wody opadowej
 Ogrody
 Brukarstwo
 Ogrodzenia, stolarka  
ogrodowa

BRUDNA ROBOTA
Aleksander Zaporowski

506 122 506506 122 506

 Extremalne 
sprzątanie
 Rozbiórki
 Mycie i malowanie 
elewacji
 Remonty 
pomieszczeń

SKŁAD OPAŁU
WARGOWO II 81 
ANDRZEJ LIPKA

Tel. 530-130-159  

- węgiel najwyższej jakości  
   z Polskich Kopalni 
   (dowóz GRATIS powyżej 1 tony do 25 km)

- drewno kominkowe,
- transport drogowy do 25 t,
- usługi rolnicze

www.lipka-wegiel-wargowo.pl

UCZCIWY SPRZEDAWCA  
TO ZAWSZE  

ZADOWOLONY KLIENT

Oferujemy

Pierwszy rajd rowerowy 
w tym sezonie!
Tradycji stało się zadość – złotniccy kolarze z Golden Bike 
Team wyruszyli na pierwszy rajd rowerowy. Miało być 
bez szaleństw: Psarskie, Strzeszynek i Rusałka. Ale jeden 
z uczestników uprzedził, że na trasie jest błoto. Dokąd za-
tem wyruszyła dzielna ekipa na swoich jednośladach?

Założenie jest takie, że kiedy kończy 
się sezon morsowy, sołtyska Złotnik 
Wsi Ewa Korek skrzykuje fanów dwóch 
kółek i rozpoczyna sezon rowerowy. 

Z błota w błoto
A  ponieważ nie wszyscy po zimo-

wym lenistwie są w  dobrej formie, 
a dołączają też nowi uczestnicy, na po-
czątku kilometraż jest skromny.

– Zaczynamy od 25 km, a  pod 
koniec sezonu, czyli w  październiku, 
robimy już sto – wyjaśnia Ewa Korek. 

– No a potem znów przerwa w jeździe 
i  aż do kolejnej wiosny taplamy się 
w zimnej wodzie – puszcza oko.

Bo trzeba wiedzieć, że morsy i  ko-
larze to po części ta sama ekipa. Tym 
razem też kilkoro morsów zgłosiło 
się do rowerowego teamu. Doszli też 
ludzie zupełnie z  zewnątrz, byli też 
przedstawiciele naszego „Sucholeskie-
go Magazynu Mieszkańców Gminy”. 

Wyglądało na to, że rozpoczynająca 
sezon grupa rozrośnie się do ponad 20 
osób, ale ponieważ kilka osób odpadło, 
a to z powodu kontuzji, a to z powodu 
startu w  poznańskim półmaratonie, 
ostatecznie zebrało się kilkunastu chęt-
nych, z nowymi osobami włącznie.

– I  właśnie jeden z  tych nowych 
uczestników, kolega z  licealnych 
czasów, ostrzegł nas, że na trasie ze 
Strzeszynka do Rusałki zalegają zwały 
błota – mówi pani Ewa. – Postanowi-
liśmy więc, że popedałujemy do Chlu-
dowa. Ze Złotnik pojedziemy skrajem 
poligonu, wrócimy zaś z drugiej strony 
Obornickiej, przez Golęczewo.

– Ale na szlaku biegnącym skrajem 
poligonu też przecież może być błoto – 
zwracamy uwagę.

– No i  rzeczywiście było! – z  hu-
morem przyznaje nasza rozmówczy-
ni. – A ponieważ wielu kolarzy jeździ 
teraz bez błotników, niektórzy mieli to 

błoto nawet na kaskach – śmieje się. – 
Były też wywrotki, średnio przyjemne, 
ale na szczęście niegroźne, bo miękkie 
błoto złagodziło upadek.

Zmęczeni, ale szczęśliwi
Na rajdzie, jak to na rajdzie, znala-

zło się też wystarczająco wiele czasu 
na luźne, radosne pogwarki. Nowi 
uczestnicy poznawali się ze starymi 
wyżeraczami i  na odwrót. Jeden z  no-
wych komplementował morsów, wy-
znał też nieśmiało, że owszem, bardzo 
podziwia, ale sam by tak nie mógł, bo 
to jednak hardcore. 

– Już mu nie mówiłam, że w paździer-
niku na 99 proc. sam będzie z nami mor-
sował – uśmiecha się Ewa Korek. – Skąd 
to wiem? Z  życiowego doświadczenia, 

bo już niejedną osobę w  morsowanie 
wciągnęłam – mówi wesoło.  

Ostatecznie wszyscy powrócili do 
domów mocno brudni, nieco zmę-
czeni, ale radośni, pełni pozytywnych 
emocji. Bo dobrze spędzili czas. A  co 
dalej?

– No jak to co, zapraszamy w każdą 
niedzielę na kolejne rajdy! – zaznacza 
sołtyska. – Mile widziani są nie tylko 
mieszkańcy Złotnik, ale całej gminy, 
a nawet powiatu – dodaje. – Wyrusza-
my ze Złotnik Wsi, a co do szczegółów, 
najlepiej na bieżąco sprawdzać na na-
szej stronie na FB.

Wystarczy się zalogować i  wpisać 
w  facebookowej wyszukiwarce „Gol-
den Bike Team”.

Krzysztof Ulanowski

WYDARZENIA / REKLAMA
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Dzień Kobiet w blasku fleszy
„Piękna kobieta porusza oczy, dobra kobieta porusza serce” 
– to słowa, które można było usłyszeć 8 marca podczas 
spotkania w Villa Studio w Suchym Lesie. Uroczystość świę-
towała dwie ważne daty – Dzień Kobiet, a także oficjalne 
otwarcie studia fotograficznego Villa Studio.

Była to gratka dla osób wrażliwych 
artystycznie, ponieważ tego dnia 
w studiu przy ulicy Zwolenkiewicza 1 
można było podziwiać dzieła z  wielu 
dziedzin sztuki, jak malarstwo, muzy-
ka czy fotografia.

Dynamiczne duo 
Villa Studio ma dwóch współwła-

ścicieli. Pierwszy to Krystian Zawada, 

właściciel przedsiębiorstwa budowla-
no-handlowego oraz artysta związany 
z Polską Akademią Mody, która objęła 
patronat honorowy nad tym wydarze-
niem. Krystian Zawada jest członkiem 
rady programowej PAM i  projektan-
tem. Drugi współwłaściciel to Marcin 
Kaptur, fotograf specjalizujący się 
w między innymi fotografii portretowej, 
ślubnej, biznesowej oraz filmowiec.

Gospodarzem imprezy był Domi-
nik Górny, konferansjer i poeta, który 
nazwał Villa Studio „domem sztuki, 
domem fotografii, domem kultury, 
domem w  którym każdy poczuje się 
bezpiecznie, ciekawie i  inspirująco”. 
Prowadzący w niezwykle interesujący 
sposób wprowadził widownię w  kli-
mat nowo otwartego studia, a  stwo-
rzona przezeń atmosfera była przyja-
cielska i ciepła.

Przeprowadził on wywiady z  oby-
dwoma współwłaścicielami. Krystian 
Zawada podkreślał kreatywność, jaką 
wywołuje wystrój wnętrza budynku. 
Wspominał o przestrzeni artystycznej, 
o której zawsze marzył. „Piękno to jest 
bratnia dusza” tak oto Zawada opisy-
wał maksymę, która stoi za otwarciem 
Villa Studio. Rozmowa z  Marcinem 
Kapturem była szczególnie interesują-
ca dla fanów fotografii, ponieważ wgłę-
bił się on w  tę tematykę. Na koniec 
swojego przemówienia prowadzący 
wygłosił wiersz z dedykacją dla kobiet 
zebranych w  pomieszczeniu o  tytule 

„Wiosenna”.
Podczas uroczystości goście mo-

gli podziwiać obrazy współczesnego 
artysty Stanisława Brajera. Urodzony 
w  1939 roku wielkopolski artysta-

-malarz już od 60 lat zajmuje się tym 
fachem, a  jego dzieła są częścią wielu 
prywatnych kolekcji na świecie. Jest 
twórcą serii „Barwnych Myśli”. Dzieła 

Stanisława Brajera skierowane są do 
osób, które nie są fanami schematów, 
tylko wolą wychodzić poza nie, osoby 
które wolą przemyśleć znaczenie obra-
zów od każdej możliwej strony. Osoby, 
które lubią bogatą kolorystykę w obra-
zach i są fanami abstrakcji, w obrazach 
Brajera znajdą to, co lubią. Podczas 
prezentacji w  Villa Studio wystawio-
no 11 dzieł tego artysty, które goście 
mogli podziwiać zwiedzając nową pla-
cówkę. Wszystkie wystawione obrazy 
były na sprzedaż.

Skrzypek w Villa Studio
Uczestnicy wydarzenia następ-

nie mogli wysłuchać występu Artura 
Banaszkiewicza, wirtuoza skrzypiec, 
który występował na wielu międzyna-
rodowych salach ze swoim koncertem 

„Wieczór w krainie Czardasza”. Skrzyp-
kowi towarzyszył Andrij Mielnik 
z  Ukrainy, wybitny akordeonista i  dy-
rygent, współzałożyciel formacji mu-
zycznych Besarabia i  Trio Anatevka. 
W  repertuarze duetu muzycznego wi-
downia mogła usłyszeć utwory inspi-
rowane kulturą cygańską i  żydowską. 
Artur Banaszkiewicz humorystycznie 
dzielił się z  widownią anegdotami, 
a  także wprowadzał do kolejnych gra-
nych utworów.

Obaj muzycy zaprezentowali mię-
dzy innymi arię z opery „Carmen”, „If 
I Were a Rich Man” z musicalu „Skrzy-
pek na dachu”, parafrazę pieśni żydow-
skiej „Hawa nagila”, czy dzieła Banasz-
kiewicza, jak „La Fiesta Mexicana”. Po 
występie goście otrzymali płytę Artu-
ra Banaszkiewicza.

Płyta nie była jedyną rzeczą, którą 
osoby zebrane w  Villa Studio mogły 
ze sobą zabrać do domu. W  ramach 
otwarcia organizatorzy przewidzieli 
także losowanie pięciu voucherów na 
profesjonalną sesję zdjęciową. Do wy-
grania było też kolejne pięć voucherów 
na profesjonalny makijaż wraz z anali-
zą kolorystyczną.

– Bardzo ciekawe wydarzenie. Po-
mysł stworzenia takiego studia jest 
interesujący, ponieważ chyba takiego 
miejsca na zorganizowanie zdjęć, spo-

tkań nie ma u nas. Jak na Dzień Kobiet 
to dobrze dobrane nagrody. Uważam, 
że był to fajnie spędzony Dzień Kobiet 

– są to wrażenia pani Katarzyny, której 
los sprzyjał, ponieważ wygrała voucher.

– To był przemiły wieczór, w świet-
nym towarzystwie, w miłej atmosferze, 
w  otoczeniu ciekawej sztuki i  prze-
pięknej muzyki. Prawdziwa uczta dla 
ducha przy lampce szampana - tak opi-
sała Dzień Kobiet w Villa Studio pani 
Małgorzata, która także uczestniczyła 
w tym wydarzeniu.

Ze słów pomysłodawców można 
wywnioskować, że Villa Studio zosta-
ło otworzone z  myślą o  pasjonatach, 
czyli o fotografach i filmowcach. Budy-
nek jest dwupoziomowy, o powierzch-

ni 140 m2. Osoby zainteresowane sko-
rzystaniem z  usług studia będą miały 
do wyboru kilka aranżacji artystycz-
nych, nazwane „Boho”, „Elegance” lub 

„Sypialnia”. Na wyposażeniu studia 
także znajdują się cyklorama, sześć 
teł sterowanych elektronicznie i  czte-
ry stanowiska do makijażu. Dla osób 
preferujących przebywanie w plenerze, 
studio posiada taras wraz z  ogrodem. 
Studio również można wynajmować 
m.in. na spotkania biznesowe lub na 
warsztaty foto i  video czy dla wizaży-
stek. Koszt wynajmu Villa Studio na 
własny użytek to 300 zł na trzy godzi-
ny, a za cały dzień korzystania z usług 
studia zainteresowani zapłacą 900 zł.

Jonasz Papuga

Dominik Górny, Krystian Zawada, Agnieszka Łęcka i Marcin Kaptur

Małgorzata Salwa-Haibach

Skrzypek Artur Banaszkiewicz Akordeonista Andrij Mielnik

Katarzyna Jarczyńska 

SPECJALISTA
GINEKOLOG  
- POŁOŻNIK

dr Karolina  
Chmaj-Wierzchowska

zaprasza do gabinetu  
ginekologicznego

ul. Rubież 14b / 54,  
Poznań (Naramowice)

tel. 600 11 66 76

ZATRUDNIMY
1. SPECJALISTĘ  
DO SPRZEDAŻY 

INTERNETOWEJ TKANIN
2. STUDENTKĘ ASP  

DO OBSŁUGI KLIENTA 
W SHOWROOMIE

Kontakt:  
STUDIO DEKORACJI TKANINAMI 

POZNAŃ, DRUSKIENICKA 12
CV NA ADRES:  

ewa.dekor.studio@gmail.com
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Konkurs fotograficzny 
przynosi upominki 
kolejnym szczęśliwcom
Wyłoniliśmy zdobywców nagród ufundowanych przez 
firmę Bricoman w konkursie fotograficznym „Sucholeskiego 
Magazynu Mieszkańców Gminy”. Konkurs ze styczniowego 
wydania „Magazynu” wygrał Paweł Przekowiak, a konkurs z 
wydania lutowego „Magazynu” – Maciej Jóźwiak.

Szczęście sprzyja początkującym, 
gdyż Maciej Jóźwiak pierwszy raz 
uczestniczył w  naszym konkursie 
fotograficznym. Teraz jest dumnym 
właścicielem polerki mimośrodowej 

720W YT-82200 Yatoo o  wartości 
397 zł brutto.

– Jestem bardzo zadowolony. Cie-
szę się, że udało mi się wygrać, jestem 
mile zaskoczony i  czuję same pozy-

tywne emocje – tak oto Maciej Jóź-
wiak skomentował swoją wygraną 
w konkursie.

Nagroda nie mogła się trafić lep-
szej osobie, ponieważ pan Jóźwiak jest 
właścicielem niezależnego serwisu 
Skoda Audi Seat V W w Suchym Lesie 
i polerka przyda mu się przy pracy.

– Już korzystałem z  polerki Yatoo, 
robiłem już pierwsze próby na samo-
chodzie, fajny sprzęt i  jestem z  niego 
zadowolony – oznajmia pan Maciej.

Kolejnym szczęściarzem, który po 
raz pierwszy uczestniczył w  naszym 
konkursie jest Paweł Przekowiak, który 
może teraz chwalić się nowym młotem 
udarowo-obrotowym 10J 58G874 Gra-
phite o wartości 579 zł brutto.

– Na pewno będę używać i przyda 
mi się ta maszyna, czy to w  pracy czy 
w domu. Każdy sprzęt cieszy – skwito-

wał w ten sposób swoją wygraną Paweł 
Przekowiak.

– Korzystamy często z usług sklepu 
Bricoman. Dobrze wyposażony sklep, 
same pozytywne wrażenia – taką opi-
nię na temat firmy Bricoman ma pani 
Katarzyna, która odebrała nagrodę 
w imieniu Pawła Przekowiaka.

Kierownik Marcin Grabianowski, 
kierownik działu klientów kluczo-
wych w Bricomanie zaznaczał, że upo-
minki możliwe do wygrania w  kon-
kursie są jak najbardziej przydatne 
i praktyczne dla naszych Czytelników 
równocześnie zaprasza wszystkich na 
zakupy do Bricomana przy ulicy Woj-
ciechowskiego 7/17 w Poznaniu.

Jonasz Papuga

Wiosennych bocianich 
dziwów ciąg dalszy
Przyloty bocianów do Polski budzą ogromne fascynacje, 
media wręcz prześcigają się w publikacjach nowych infor-
macji o ptakach zajmujących gniazda. Ludzie z niepokojem 
pytają, co się bocianami dzieje, ale i donoszą o pierwszych 
wizytach w gniazdach. Dane z nadajników GPS sugerują, 
że mamy do czynienia z opóźnieniem i czekają nas dziwne 
wiosenne losy. 

Możliwych scenariuszy, dlaczego 
tak się dzieje jest całkiem sporo.

Wiosenne dziwy
Tymczasem sytuacja zamiast się 

klarować, zdaje się być coraz dziw-
niejsza.

– Zażartowałbym nawet, że wio-
sennych dziwów mamy ciąg dalszy, 
a  nowy zaskakujący trend widać czar-
no na białym – mówi prof. Piotr Try-
janowski z  Katedry Zoologii Uniwer-
sytetu Przyrodniczego w  Poznaniu. 

– Czy może doprecyzowując – czarny 
przed białym, a  oczywiście chodzi 
o  nasze dwa gatunki bocianów. O  ile 
bowiem nasze bociany białe ociągają 
się z powrotem na lęgowiska, to z róż-
nych miejsc kraju otrzymujemy sygna-
ły o  krążących nad lasami bocianami 
czarnymi. Sam zresztą widziałem 
hajstrę, jak czasami nazywamy boćka 
czarnego, już kilka dni temu – dodaje 
poznański badacz. 

Według kalendarza przylotów po-
winno być tak, że najpierw przylatuje 
bocian biały, a za jakieś dwa tygodnie 
czarny. Wymijanka dwóch gatunków 
w wiosennym powrocie?

– Pytanie wcale nie jest bezzasadne, 
choć za wcześnie na coś więcej niż tyl-
ko spekulacje – tłumaczy prof. Tryja-
nowski. – Podobny przypadek różnic 
międzygatunkowych już 15 lat temu 
wspólnie z  prof. Timem Sparksem 
z  Uniwersytetu w  Cambridge opisa-
liśmy dla dwóch gatunków jaskółek 

– brzegówki i  dymówki. Jeszcze 50 lat 

temu to dymówka przylatywała do 
Anglii ok. dwóch tygodni przed brze-
gówką, ale teraz pomimo tego, że oba 
gatunki przylatują na lęgowiska istot-
nie wcześniej, to brzegówka wyprze-
dza dymówkę.

Adaptacja do zmian
Wygląda to tak jakby mniejszy ga-

tunek (brzegówka) szybciej adopto-
wał się do zmian klimatycznych.

– Być może z  bocianami dzieje się 
coś podobnego? – zastanawia się prof. 
Tryjanowski.

Warto bowiem wiedzieć, że bocian 
czarny jest nieco mniejszy od białego 
krewnego, a  takie niewielkie różnice 
mogą wywoływać inne reakcje na 
temperaturę.

Jednak dwa gatunki bocianów 
różnią się nie tylko wielkością, ale 
i  miejscami występowania – bocian 
biały kocha wieś, a czarny lasy, a także 
trendami populacji. Bocian biały, choć 
znacznie liczniejszy, to jednak jego po-
pulacja w  ostatnich latach się zmniej-
sza, zaś w  przypadku bociana czarne-
go jest wręcz przeciwnie. Niegdyś był 
to gatunek skrajnie rzadki i zagrożony, 
a obecnie, z  roku na roku, staje się co-
raz liczniejszy. 

– Większa liczebność ułatwia moż-
liwość jego szybszego zobaczenia - wy-
jaśnia poznański badacz.

I  jest wreszcie pozostaje do wyja-
śnienia jeszcze jeden niezwykle cieka-
wy aspekt wędrówek obu gatunków 
bocianów. 

Nie przez Włochów
Niedawno w mediach pojawiły się 

spekulacje, że bocian biały nie wędru-
je przez Włochy, bo tam strzelają do 
ptaków.

Tak, niestety proceder ten rze-
czywiście ma miejsce i  jest to jeden 
z  większych dramatów ochrony 
przyrody w  Unii Europejskiej, jed-
nak to nie on jest przyczyną unikania 
wędrówek bocianów białych przez 
Półwysep Apeniński. Chodzi o  to, 
że od góry teren Włoch jest niejako 
zamknięty kapsułą wysokich Alp, 
a  od dołu wodami Morza Śródziem-
nego. Pokonanie takich barier wy-

maga aktywnego lotu. Bocian biały 
najchętniej szybuje, potrzebuje więc 
ciepłych prądów wznoszących i  uni-
ka większych barier geograficznych, 
natomiast bocian czarny częściej lata 
w sposób aktywny i może takie prze-
szkody łatwiej pokonać.

– Zatem tajemnica może tkwić 
w  reakcji na warunki atmosferyczne, 
a konkretnie w układzie sprzyjających 
wiatrów, które – mówiąc nieco żar-
tobliwie – bocianom białym mocno 
wieją w  oczy, zaś czarnym wcale nie 
są takie straszne – dodaje prof. Tryja-
nowski.

Red.

Studio Urody Natalia  Chludowo  
ul. Obornicka 4, 
tel. 888 405 885

/ StudioFryzurChludowo

FRYZJERSTWO
 � pielęgnacja włosów (sauna, botox, olejowanie) 
 � keratynowe prostowanie włosów 
 � nanoplastia 
 � koloryzacje (backcombing, twilighting hair,  

Hollywood Look )

KOSMETYKA
 � manicure 
 � pedicure 
 � stylizacja paznokci żelem i hybrydą 
 � henna pudrowa
 � lifting laminacja i botox rzęs 
 � laminacja brwi
 � depilacja
 � zagęszczanie rzęs od 1:1 do mega volume
 � zabiegi na twarz
 � kosmetologia estetyczna  
(botox, usuwanie zmarszczek, powiększanie ust)

 � makijaż permanentny 
 � zabiegi z leczniczej borowiny

Narzędzia sterylizowane w autoklawie medycznym.

METAMORFOZY Z SALONEM 
URODY NATALIA

 Agnieszka Łęcka � tel. 669 69 00 36 � e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu  REKLAMA
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FRYZJERSTWO
  pielęgnacja włosów (sauna, botox, olejowanie)
  keratynowe prostowanie włosów
  nanoplastia
  koloryzacje (backcombing, twilighting hair,  

Hollywood Look )

KOSMETYKA
  manicure
  pedicure
  stylizacja paznokci żelem i hybrydą
  henna pudrowa
  lifting laminacja i botox rzęs
  laminacja brwi
  depilacja
  zagęszczanie rzęs od 1:1 do mega volume
  zabiegi na twarz
  kosmetologia estetyczna 

(botox, usuwanie zmarszczek, powiększanie ust)
  makijaż permanentny
  zabiegi z leczniczej borowiny

Narzędzia sterylizowane w autoklawie medycznym.

METAMORFOZY Z SALONEM
URODY NATALIA

PRZED PO

Maria Lilla Barłoga
Patrycja Barłoga
T: 606-960-977
T: 606-136-818
Plac Nowy Rynek 5
62-002 Suchy Las
www.orto-family.pl

  ORTODONCJA
  BONDING
  CHIRURGIA
  LECZENIE 
ZACHOWAWCZE
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WYDARZENIA

Nowe i używane samochody 
Toyota - innowacja i komfort 

Toyota jest marką, której nie trzeba przedstawiać żadne-
mu fanowi motoryzacji. Ten japoński koncern motoryzacyj-
ny zdołał wyrobić sobie świetną opinię na całym świecie. Za-
słynął między innymi wprowadzeniem na rynek technologii 
hybrydowej. Z roku na rok coraz więcej osób kupuje samo-
chody tego producenta, bo wiedzą, że znak Toyoty gwaran-
tuje jakość, wygodę i radość z prowadzenia. 

Pytanie nie brzmi zatem „czy warto kupować Toyotę?” 
tylko „gdzie ją kupić?”. Po najlepsze auto zawsze warto wy-
brać się do specjalistów i fanów motoryzacji. Z tego powo-
du polecamy odwiedzić Salon Toyota Ukleja, który stawia na 
wygodę swoich klientów i innowacyjne rozwiązania. Możesz 
obejrzeć dostępne w  ofercie pojazdy, przejrzeć usługi ser-
wisowe czy umówić się na wizytę w serwisie za pośrednic-
twem strony internetowej salonu Toyota Ukleja bez koniecz-
ności kontaktu z doradcą. W ten sposób szybko i wygodnie 
umówisz się np. na przegląd.

Toyota Ukleja to nie tylko salon sprzedażowy, ale także 
autoryzowany serwis. Jeżeli jeździsz samochodem marki To-
yota i potrzebujesz pomocy, to z pewnością będziesz zado-
wolony z jego kompleksowej oferty.

MOTORYZACJA

Toyota Ukleja zaprasza do salonów!
ul. Obornicka 132, 62-002 Suchy Las k/Poznania,  

tel. +48 61 811 75 70

ul. Pilska 45, 64-850 Ujście k/Piły,  
tel. +48 67 210 51 00

ul. Zawady 38, 61-002 Poznań,  
tel. +48 61 629 90 00

www.toyota-poznan.pl    www.toyota-ukleja.pl    www.uzywane-ukleja.pl

Serwis Toyota Ukleja - umów się online!
Marzy Ci się własna Toyota i  chcesz kupić nowe lub używane auto z  pewnego źródła?  
A może posiadasz już pojazd tej marki i poszukujesz sprawdzonego serwisu oferującego 
najwyższej jakości usługi? Dziś możesz zapoznać się z pełną ofertą pojazdów nowych i uży-
wanych, przejrzeć katalog usług serwisowych wraz z cenami i umówić się na wybrane usługi 
czy wykonanie przeglądu samodzielnie i bez wychodzenia z domu. Na pewno nie będziesz 
zawiedziony!

Jako pierwszy serwis Toyoty w Polsce, wdrożył dla Klien-
tów usługę Online Service Booking. Dzięki tej usłudze bez 
kontaktu z  Doradcą, w  dowolnym czasie – możesz sam 
umówić się na wizytę do serwisu. Jest to przegląd, który nie 
ma tajemnic - zapisując się otrzymasz pełną informację o ce-
nie i zakresie prac serwisowych.

To tylko niektóre z usług oferowane przez Serwis Toyota 
Ukleja. Na stronie internetowej znajdziesz szczegółową roz-
piskę pełnej oferty, a także wszystkie niezbędne dane kon-
taktowe, które pozwolą Ci na umówienie się z doradcą.

Jak można umówić się na wizytę online?
Umówienie się na usługi serwisowe bez wychodzenia 

z domu jest proste. Zeskanuj kod QR:

System poprowadzi każ-
dego Klienta przez kolejne 
kroki rezerwacji, tak aby była 
szybka i intuicyjna.

Jeżeli cenisz sobie takie 
ułatwienia, to salon Toyota 
Ukleja jest najlepszym wybo-
rem! 

Zapraszamy do kontaktu i odwiedzenia  
strony internetowej!

www.toyota-poznan.pl

Artyści wspomogli specjalistów
W Neuroporcie zorganizowano wystawę malarstwa 
studentów Uniwersytetu Artystycznego im. Magdaleny 
Abakanowicz.

Sztuka, we wszystkich swoich for-
mach, ma różnorodne oddziaływanie 
na każdego człowieka, niezależnie od 
jego wieku czy  stanu zdrowia. 

Sztuka terapią
Dlatego obcowanie ze sztuką 

jest powszechnie uznaną, skutecz-
ną formą terapii, która  ma niezw y-
kle korzystny wpły w  zarówno na 
psychiczny jak i  fizyczny dobrostan 
człowieka.

W  Neuroporcie, Ośrodku Reha-
bilitacji Neurologicznej i  Senioralnej 
w  Poznaniu-Kiekrzu przy ul. Bojero-
wej 28, pacjentami powracającymi do 
zdrowia na co dzień zajmuje się zespół 
specjalistów z  różnych dziedzin. Wy-
jątkowo w tych wysiłkach wspomogli 
ich  artyści,  udostępniający  kontakt 
ze swoimi dziełami.   

Przykładem tej współpracy była 
zorganizowana w  Neuroporcie wysta-
wa studentów IX Pracowni Malarstwa 
Wydziału Rysunku i  Malarstwa Uni-
wersytetu Artystycznego im. Magda-
leny Abakanowicz w Poznaniu.

Budowanie więzi
Swoje prace prezentowało kilkoro 

studentów. Tematyka kilkudziesięciu 
eksponowanych na wystawie obra-
zów była niezwykle różnorodna, co 
dawało nieograniczone możliwości 
interpretacyjne.

Przestrzenią ekspozycji były czę-
ści wspólne Neuroportu, które służą 
zarówno pacjentom jak i  gościom 
ośrodka. Tak więc możliwość oglą-
dania wystawy mieli wszyscy, którzy 
w  ciągu kilku tygodni jej trwania go-
ścili w Neuroporcie. 

Wernisaż i wystawa, na które zapro-
szono pacjentów, ich rodziny, artystów 
a  także zaprzyjaźnionych z  Neuropor-
tem seniorów z Kiekrza i okolicy, stały 
się okazją do budowania międzypoko-
leniowych i środowiskowych więzi. 

Dary od powiatu dla Ukrainy
W tym miesiącu odbyło się spotkanie starosty Jana Grab-
kowskiego z delegacją ukraińską. Miało ono na celu przeka-
zanie kolejnej transzy pomocy rzeczowej Ukrainie. Pomocy 
żywnościowej, ale nie tylko.

Na terenie Makro Cash&Carry 
starosta Jan Grabkowski gościł dele-
gację z  Ukrainy, w  której skład wcho-
dzili Myroslava Smirnova, radna Rady 
Miejskiej Kijowa, Oleksandr Horin, 
zastępca szefa Obolońskiej Rejonowej 
Administracji Państwowej w  Kijowie 
i  Rusłan Hnatiuk, szef Fundacji Cha-
rytatywnej „Esfir”. 

Solidarnie z Ukrainą
Wsparcie dla Ukrainy o  wartości 

150 tys. zł ma zawierać między inny-
mi około 12 ton artykułów spożyw-
czych, takich jak mąka, cukier czy olej, 
a także dwie tony chemii i artykułów 
drogeryjnych. 

Wszystko zostanie przetransporto-
wane do społeczności lokalnej rejonu 

obolońskiego, Państwowej Admini-
stracji Miasta Kijów. Do tej pory powiat 
poznański w  imieniu mieszkańców 
powiatu przekazał na rzecz Ukrainy 
pomoc o  wartości 2 mln zł z  budżetu 
powiatu. Do Ukrainy trafiło 46 ton 
darów, 29 agregatów prądotwórczych, 
wóz strażacki, dwa ambulanse z  wy-
posażeniem medycznym i  samochód 
terenowy, które trafiły między innymi 
do rejonu obuchowskiego.

– To i  tak nie jest drogo, kiedy mó-
wimy o  bezpieczeństwie, pomocy 
i  wyżywieniu dla tych, który dziś są 
bombardowani. W  samym Kijowie 
jest 400 tysięcy uchodźców z  innych 
części Ukrainy, które są objęte dzia-
łaniami wojennymi. Dla nich wszyst-
kich trzeba zdobyć mieszkanie i  wy-

żywienie, dlatego pomagamy – mówił 
Jan Grabkowski.

Pomoc ma na celu zapewnienie 
podstawowych potrzeb mieszkańców 
Ukrainy. Starosta zapewniał o  konty-
nuowaniu akcji humanitarnej i o tym, 
że nie zostanie ona zaprzestana, dopó-
ki powiat będzie w  stanie finansowo 
na to stać.

Wdzięczność za pomoc
– Sytuacja jest bardzo trudna, więc 

bardzo się cieszę, że mamy takie 
wsparcie. Jestem wdzięczna narodowi 
polskiemu – podkreślała Myroslava 
Smirnova, która zabrała głos po prze-
mówieniu starosty. 

Kijowska radna przedstawiała ze-
branym ciężką sytuację, z  którą musi 
się zmagać stolica Ukrainy – coraz 
więcej osób zgłasza potrzebę uzyska-
nia pomocy materialnej, jest to około 
100-300 osób dziennie. Radna pod-
kreślała jednakże swoją nadzieję na 
zwycięstwo, mówiła też o sile partner-
stwa polsko-ukraińskiego.

– My wszyscy razem jednym gło-
sem powinniśmy powiedzieć „nie” 
moskiewskiemu totalitaryzmowi i  po-
wiedzieć „tak” demokracji – tak moc-
no zakończyła swoje przemówienie 
radna Smirnova.

Jonasz Papuga
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ZDROWIE / REKLAMA

POMOC  
W ODBIORZE
MIESZKAŃ
DEWELOPERSKICH
501 063 672

UKŁADANIE, CYKLINOWANIE PODŁÓG  
I RENOWACJA SCHODÓW

TEL 501 063 672

/ MĄŻ NA TELEFON

Co teraz pyli – alergeny  
występujące w kwietniu
Początek wiosny to koszmar dla alergików. Sezon pylenia 
zaczyna się od pierwszych dni stycznia, ale kwiecień to 
środek okresu kwitnienia drzew. Co najbardziej doskwiera 
wtedy alergikom?

Alergia to nadmierna reakcja 
układu odpornościowego na alergeny, 
substancje występujące w  środowi-
sku, nieszkodliwe dla większości z nas. 
Atopia to skłonność osobnicza do pro-
dukowania swoistych dla alergii prze-
ciwciał IgE w odpowiedzi na obecność 
alergenu i  występowanie typowych 
chorób atopowych: alergicznego nie-
żytu nosa, alergicznego zapalenia spo-
jówek, astmy oskrzelowej, atopowego 
zapalenia skóry. Alergen to zazwyczaj 
białko wchodzące w  skład komórek 
roślinnych lub zwierzęcych lub frag-
ment substancji, np. lateksu, leków.

Jakie drzewa?
Naukowcy nie wskazali dotąd 

jednoznacznych przyczyn reakcji aler-
gicznych. Mogą współdziałać różne 
czynniki. Skłonność do alergii można 
dziedziczyć po przodkach. Nadmierna 
sterylność otoczenia i  brak kontaktu 
z  czynnikami stymulującymi układ 
odpornościowy powoduje nadmierne 
reakcje na czynniki neutralne, np. pyłki 

traw. Udowodniono też związek mię-
dzy smogiem a  liczbą alergii. Uczulają 
najczęściej rośliny wiatropylne, pozba-
wione widocznych kwiatów, których 
pyłek przenoszony jest na duże odle-
głości przez wiatr. Kontakt z  pyłkiem 
wywołuje objawy alergii wziewnej.

W  kwietniu ajważniejsze alergeny 
to pyłki drzew, jak: jesion, brzoza, buk, 
topola. Jesion kwitnie od początku 
kwietnia, kończy w połowie maja. Ro-
śnie najczęściej w  lasach nad rzekami 
i  potokami lub w  parkach, gdzie two-
rzy długie aleje. Ze względu na podo-
bieństwo alergenów jesionu do oliwki 
jest ryzyko wystąpienia alergii krzyżo-
wej. Szczytowy okres pylenia brzozy 
to druga połowa kwietnia, przy ładnej 
pogodzie pyłki mogą występować 
przez pięć tygodni. Brzozy rosnące na 
terenach miejskich, przy ruchliwych 
drogach wydzielają więcej alergenów 
niż te dalej od ulic. Zanieczyszczenia 
przemysłowe mogą przy tym uszka-
dzać nabłonek dróg oddechowych 
i  ułatwiać wnikanie alergenów. Stę-
żenie, przy którym większość uczulo-
nych odczuwa dolegliwości, to 80 zia-
ren pyłku w  1 m3 powietrza. Alergia 
krzyżowa najczęściej występuje pod 
postacią zespołu alergii jamy ustnej. 

Buk pyli na przełomie kwietnia 
i maja. Rzadko wywołuje objawy aler-
gii, ale ze względu na podobieństwo 
alergenu buku i  brzozy może docho-
dzić do reakcji krzyżowych.

Pylenie topoli zaczyna się w marcu, 
w  kwietniu osiąga szczyt możliwości. 
Topola jest wiatropylna, rośnie dziko 
na terenach podmokłych, w  parkach, 
przy drogach. Stężenie pyłku osiąga 

duże wartości, ale rzadko wywołuje 
objawy uczulenia. Na przełomie maja 
i  czerwca wytwarza owoce w  postaci 
białego puchu, który nie ma właściwo-
ści uczulających.

Kalendarz pylenia
Kalendarz pylenia wyznaczany jest 

na podstawie wieloletnich obserwacji 
i pomiarów stężeń pyłków w różnych 
rejonach kraju. Czas rozpoczęcia i  za-
kończenia pylenia zależy od krainy 
geograficznej i pogody. Pylenie drzew 
i  traw rozpoczyna się w  południowo-

-zachodniej, a  po 10-14 dniach w  pół-
nocno-wschodniej Polsce. Pylenie 

„chwastów” rozpoczyna w  regionie 
południowo-wschodnim.

Alergia krzyżowa występuje, gdy 
przeciwciała IgE wytworzone w  kie-
runku jednego alergenu rozpoznają 
inny alergen o  podobnej budowie, po-
chodzący z  innego źródła, prowadząc 
w konsekwencji do objawów uczulenia.

Najczęściej te reakcje występu-
ją między alergenami wziewnymi 
(pyłkami) i  pokarmowymi. Określa 

się je jako zespół alergii pyłkowo-po-
karmowej. Główny objaw to zespół 
alergii jamy ustnej (OAS). Do 60 proc. 
objawów alergii pokarmowej ma zwią-
zek z  alergią wziewną. 30 proc. osób 
z uczuleniem na alergeny wziewne ma 
objawy po spożyciu owoców, warzyw 
lub orzechów.

Klinicznie najczęściej spotykany 
jest zespół alergii jamy ustnej. Objawy 
pojawiają się zwykle w  ciągu 5-15 mi-
nut od spożycia owoców, warzyw lub 
orzechów. Trwają od kilku minut do 
godziny. Zazwyczaj są łagodne, odczu-
wany jest świąd, mrowienie ust i  pod-
niebienia, czasem też języka, nosa i uszu. 
Niekiedy pojawia się wysypka na twa-
rzy, zapalenie spojówek lub katar.

Badania wykonywane w kierunku 
alergii to badania z  krwi – oznacza 
się poziom całkowitego poziomu IgE 
i  poziom specyficznych przeciwciał 
IgE skierowanych przeciwko konkret-
nemu alergenowi lub w  przypadku 
testów molekularnych – przeciwko 
składnikom alergenów. Na wynik nie 
mają wpływu zażywane leki.

Złotniki posprzątane na błysk
Sołtyska Ewa Korek organizuje dla swoich mieszkańców 
sprzątanie Złotnik Wsi każdego roku, zawsze w okolicy Dnia 
Ziemi, który obchodzimy 22 kwietnia. W tym roku Złotniki 
lśniły czystością już tydzień wcześniej.

Inne jednostki samorządowe, poza 
Biedruskiem, sprzątały w  innym cza-
sie. Skąd ta rozbieżność? 

Deszcz się wystraszył
Czy nie prościej byłoby, gdyby 

wszyscy robili porządki w tym samym 
dniu, np. 22 kwietnia właśnie? Otóż 
wcale nie. 

– Kierownik Wiesław Orczewski 
z Referatu Ochrony Środowiska Urzę-
du Gminy już kilka lat temu poprosił, 
żeby akcje w  poszczególnych sołec-
twach i  osiedlach organizować w  róż-
nym czasie – wyjawia nam Ewa Korek. 

– I  ja o  tym pamiętałam. Chodzi o  to, 
że Zakład Gospodarki Komunalnej 
najpierw dostarcza nam kontenery, 
a potem odbiera od nas odpady – tłu-
maczy. – Sporo łatwiej im, kiedy nie 
wszyscy sprzątają jednocześnie.

Swoją drogą, niewiele brakowało, 
a  15 czerwca mieszkańcy Złotniki 
Wieś sprzątaliby jako jedyni. Pamięta-
my przecież, że tego dnia padał deszcz. 
Organizatorzy z  Biedruska zastana-

wiali się nawet, czy akcji nie przełożyć 
na inny dzień.

– Ostatecznie jednak i u nas, i w Bie-
drusku ruszyliśmy do roboty, choć 
w  Biedrusku akcja tym razem trwała 
krócej. Natomiast deszcz jak zaczął pa-
dać, tak rychło przestał – śmieje się pani 
Ewa. – Zaraz potem niebo się przetarło 
i nieśmiało wyjrzało słońce. Moi miesz-
kańcy nie zawiedli, bo na miejscu stawi-
ło się około 20 osób – zaznacza. – Nie 
zawiódł też ZGK, który dostarczył nam 
dwa kontenery, tzw. „bobry” oraz odpo-
wiednią liczbę worków i rękawic.

Ognisko nad stawem
Wolontariusze podzielili się na 

dwie grupy. Jedna sprzątała pobocza 
dróg i  duktów polnych na terenie ca-
łego sołectwa. Druga wykonywała 
bardziej ogrodowe prace na terenach 
bezpośrednio przylegających do Sta-
wu Złotnickiego.

– Prace ogrodowe będziemy mu-
sieli jeszcze kontynuować – nie tai 
nasza rozmówczyni. – Natomiast 

pełne odpadów worki złożyliśmy 
w  umówionym uprzednio miejscu 
i  szybko zabrała je stamtąd ekipa 
ZGK. Niestety, już kolejnego dnia 
na poboczu jednej z  dróg ktoś znów 
wyrzucił śmieci – irytuje się sołty-
ska. – Umówiliśmy się już z osiedlem 
Grzybowym, że wspólnie kupimy fo-
topułapkę, z zadania lokalnego. Mam 
nadzieję, że jeden czy drugi chuligan 
prędzej czy później wpadnie w tę pu-
łapkę – marszczy brwi.     

Byłaby to dla lokalnej społeczno-
ści piękna nagroda za dobrze wydane 
pieniądze. Póki co nagrodą dla wo-
lontariuszy za ich trud były gadżety 
reklamowe (dla dzieci), które ufundo-
wał Referat Promocji Urzędu Gminy. 
A  przede wszystkim nagrodą tą było 
pięknie płonące ognisko nad brzegiem 
Stawu Złotnickiego. I  wspólny posiłek 
oraz rozmowy przy tym ognisku. To też 
jest dobra tradycja Złotnik Wsi. 

Krzysztof Ulanowski 
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SPECJALISTYCZNY 
GABINET 
ORTOPEDYCZNY
LEK. MICHAŁ SKOCZEK 

SPECJALISTA 
ORTOPEDA  
I TRAUMATOLOG

	z USG narządu ruchu
	z diagnostyka i leczenie schorzeń 

oraz urazów narządu ruchu
	z iniekcje dostawowe, komórki macierzyste 

Przychodnia Lekarska i Specjalistyczna  
„Eumedica”

ul. Obornicka 126, 62-002 Suchy Las
tel. 731 332 443

www.ortopeda-skoczek.pl

Do naszego zespołu  
poszukujemy Fryzjera  

z doświadczeniem,   
zaangażowaniem  
i chęcią do pracy

PRACA  
FRYZJER

Duża baza klientów 
Bardzo dobre warunki  

zatrudnienia 
Miła atmosfera 

Tel. 667 859 640 
Facebook:  

Salon Urody Sisel 
Suchy Las, ul. Jeżynowa 19

До нашого колективу 
запрошуємо Перукаря  

з досвідом, цілеспрямовані 
стю та бажанням  

працювати

РОБОТА 
ПЕРУКАРЯ

Велика клієнтська база
Дуже хороші умови 
працевлаштування
Приємна атмосфера

Тел. 667 859 640
Салон краси Сісель Сухи 

Лас, вул. Jeżynowa 19
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W ostatnim czasie wiele się zmie-
niło i  kobiety pomimo urodzenia 
dziecka chcą być akty wne zawodo-
wo. Dlatego też kobiety przeby wają-
ce na urlopie macierzyńskim coraz 
częściej  zastanawiają się czy mogą 
pracować jednocześnie nie tracąc 
prawa do zasiłku.

Macierzyński i rodzicielski
Po urodzeniu jednego dziecka 

kobiecie przysługuje 20 tygodni (obo-
wiązkowego) urlopu macierzyńskie-

go, a  następnie 32 tygodni (nieobo-
wiązkowego) urlopu rodzicielskiego. 
Oznacza to, że przy jednym dziecku 
przysługuje kobiecie łącznie 52 tygo-
dni urlopu macierzyńskiego i  rodzi-
cielskiego. 

Zgodnie z  art. 180 § 4 Kodeksu 
pracy podstawow ym w ymogiem 
jest w ykorzystanie 14 tygodni urlo-
pu po porodzie – po tym okresie 
pracownicy przysługuje prawo do 
rezygnacji z pozostałej części urlopu 
macierzyńskiego. Jednak skorzysta-
nie z  tego prawa jest możliwe, gdy 
pozostała część urlopu zostanie w y-
korzystana przez pracownika – ojca 
w ychowującego dziecko i  przez ten 
okres to on będzie sprawował osobi-
stą opiekę nad dzieckiem, rezygnu-
jąc przy tym ze swojej działalności 
zawodowej.

Przepisy prawa pracy nie zabrania-
ją nigdzie wprost pracy na urlopie ma-
cierzyńskim. Jednak istnieją pewne 
ograniczenia. 

Jedynie niepełny wymiar
Przede wszystkim kobieta, nie 

będzie mogła w ykony wać pracy 
w ramach istniejącego już stosunku 
pracy u  pracodawcy, który udzieli ł 
jej urlopu macierzyńskiego wcze-
śniej niż po w ykorzystaniu tego 
urlopu. W  ramach istniejącego sto-
sunku pracy kobieta będzie mogła 
w ykony wać pracę dopiero w  trak-
cie urlopu rodzicielskiego. W  tym 
przypadku dopuszczalny jest jedy-
nie niepełny w ymiar czasu pracy, 
który nie może przekraczać połow y 
etatu, a  zasiłek macierzyński ulega 
obniżeniu.

Pracownica możne również pod-
pisać nową umowę zawierającą inne 
obowiązki u  tego samego praco-
dawcy, który udzielił urlopu macie-
rzyńskiego. Podobnie jak w  sytuacji 
pierwszej, zatrudnienie będzie moż-
liwe dopiero na urlopie rodzicielskim 
oraz wpływa na wysokość przyzna-
nego zasiłku macierzyńskiego.

Kobieta przebywająca na urlopie 
macierzyńskim może podjąć pracę 
u  innego pracodawcy. Nie wpływa 
to na wysokość przyznanego zasiłku 
macierzyńskiego, a  nowy pracodaw-
ca jest zobowiązany opłacać odpo-
wiednie składki, ponieważ nie ma 
znaczenia posiadanie innego tytułu 
do ubezpieczeń społecznych. 

Nietożsamy zakres
Pracownica może podjąć za-

trudnienie zarówno podczas urlopu 
macierzyńskiego jak i  rodziciel-
skiego z  tym samym pracodawcą 
na podstawie umów cy wilnopraw-
nych. Taka forma zatrudnienia nie 

wpły wa na w ysokość otrzymy wa-
nego zasiłku. W  rezultacie pracow-
nica będzie otrzymy wać zasiłek 
macierzyński w  pełnym w ymiarze 
oraz w ynagrodzenie z tytułu zawar-
tej umow y cy wilnoprawnej, które 
pomniejszone zostanie jedynie 
o  składkę zdrowotną. W  tym przy-
padku bardzo ważne jest to, żeby 
zakres podejmowanych czynności 
na podstawie umow y cy wilnopraw-
nej nie był tożsamy z czynnościami, 
które są w ykony wane na podstawie 
umow y o pracę.

Przeby wając na urlopie ma-
cierzyńskim, kobieta ma również 
prawo prowadzić działalność go-
spodarczą. Uzyskiwane w ynagro-
dzenie z  tytułu prowadzenia dzia-
łalności gospodarczej nie wpły wa 
na w ysokość otrzymy wanego zasił-
ku macierzyńskiego, a  akty wność 
zarobkowa może być podejmowana 
w  każdym momencie, to jest pod-
czas urlopu macierzyńskiego lub 
rodzicielskiego. 

Podsumowując: urodzenie dziec-
ka nie musi wiązać się z  całkowitą 
rezygnacją z  pracy. Przepisy prawa 
umożliwiają kobiecie łączenie macie-
rzyństwa z  pracą zawodową. Jednak 
w  każdym przypadku należy dokład-
nie przeanalizować sytuację mamy, 
żeby wybrać najbardziej korzystne 
dla niej rozwiązanie. 

Lekarz podejmuje decyzję, jakie le-
czenie wybierze, rozważając wskazania. 
Użycie koron stalowych w  większości 
przypadków nie wymaga późniejszej 
wymiany. Są one usuwane wraz z  zę-
bem w czasie jego fizjologicznej utraty.

Kiedy się stosuje? 
Wskazaniem do zastosowania 

koron stalowych są rozległe, wielo-
powierzchniowe ubytki wynikające 
z  próchnicy, urazów czy wad rozwojo-
wych trzonowych zębów mlecznych 
oraz zabezpieczenie ich po leczeniu 
endodontycznym. Należy pamiętać, że 
to lekarz dentysta dobiera odpowied-
ni sposób leczenia, biorąc pod uwagę 
indywidualne potrzeby pacjenta – po-
cząwszy od przesłanek klinicznych, 
przez jakość współpracy, a  na aspek-
tach ekonomicznych kończąc.

Czy korony są dla każdego? Choć 
wskazań jest wiele, istnieją też sytu-
acje, w  których nie stosuje się takiego 
rozwiązania. Najważniejsze z  nich to: 
alergia na nikiel, gdyż wykonywane są 

ze stali chromo-niklowej, oraz niedługi 
czas do wymiany na ząb stały. Co wię-
cej, nie zastosuje się ich w  odbudowie 
w odcinku przednim.

Jakie są zalety koron? Podstawo-
wym celem procedury jest zachowanie 
w  zdrowiu pozostałych tkanek znisz-
czonego zęba. Planując rekonstrukcję, 
należy się kierować zachowaniem 
funkcji zęba, szczelności wypełnienia, 
a co za tym idzie trwałością odbudowy. 
Korony pozwalają na utrzymanie wy-
sokości zwarcia i uniknięcie ekstrakcji, 
co jest kluczowe dla rozwoju szczęk 
małego pacjenta i  często niweluje ko-
nieczność długotrwałego leczenia or-
todontycznego. 

Jak przebiega wizyta?
Po zakwalifikowaniu zęba do od-

budowy protetycznej koroną stalową, 
mleczaka przygotowuje się do jej za-
łożenia, czyli: usuwa próchnicę i  wy-
gładza brzegi. Następnie przymierza 
się i  dopasowuje koronę stalową. Po 
tym etapie następuje cementowanie, 

a później polerowanie. Należy również 
wspomnieć, że zabieg ten należy wyko-
nywać w znieczuleniu miejscowym, dla 
pełnego komfortu Małego Pacjenta. 

Po co jednak leczyć ząb mleczny, 
skoro i  tak wypadnie? Trzeba pamię-
tać, że dziecko odczuwa ból w taki sam 
sposób jak osoba dorosła, często nawet 
bardziej, bo go nie rozumie i nie potrafi 
go opisać. Bagatelizowanie problemu ge-
neruje poważne w skutkach następstwa, 
dlatego mleczaki należy leczyć.

Próchnica zębów mlecznych bardzo 
szybko się rozwija i bardzo szybko może 
się rozprzestrzenić na zęby sąsiednie, 
także na zęby stałe oraz ich zawiązki, 
których jeszcze nie widać w  jamie ust-
nej. Doprowadzenie do sytuacji, kiedy 
jedynym rozwiązaniem staje się eks-
trakcja, generuje problemy w przyszłości 

– począwszy od problemów ortodon-
tycznych, trudności w  przyjmowaniu 
stałych pokarmów, kończąc nawet na 
zaburzeniach psychospołecznych wyni-
kających z braku zębów u dziecka i pro-
blemami z wymową.

No dobrze, przeczytałeś artykuł. 
Co powinieneś teraz zrobić? Jeśli twoje 
dziecko nie miało przeprowadzanego 
badania stomatologicznego w  ciągu 
ostatnich sześciu miesięcy lub jeśli zgła-
sza ci, że coś je boli, zgłoś się do zaufane-
go dentysty – pomóż swojemu dziecku, 

ale też sobie, bo lepiej jest zapobiegać niż 
leczyć. Zapraszamy do naszego gabine-
tu, gdzie wytłumaczymy, w jaki sposób 
uniknąć rozwoju próchnicy oraz jak po-
lepszyć higienę jamy ustnej. 

Lek. dent. Agnieszka Falicka

PRAWNIK RADZI / REKLAMA Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

Kancelaria Adwokacka 
Iwona Kęsik-Sójka
ul. Młyńska 9/1, 61-730 Poznań
tel. 790 739 689
kancelaria@adwokat-kesiksojka.pl
www.adwokat-kesiksojka.pl
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EDUKACJA EDUKACJA / ZDROWIE

Międzynarodowa Edukacja 
dla dzieci w Suchym Lesie
Już wkrótce rozpocznie się drugi rok działania projektu 
WORLD SCHOOL – międzynarodowego przedszkola, szko-
ły podstawowej i szkoły muzycznej, które w nowoczesny 
sposób podchodzą do nauczania dzieci.

Aktualnie trwa NABÓR UZU-
PEŁNIAJĄCY do szkoły, a  w  przed-
szkolu zostały ostatnie wolne miejsca!

WORLD SCHOOL to innowa-
cyjny projekt, w  którego skład wcho-
dzą przedszkole, szkoła podstawowa 
oraz szkoła muzyczna. Po udanym 
starcie prawie rok temu, placówki od-
noszą ogromny sukces i  cieszą się du-
żym zainteresowaniem rodziców.

NA CZYM POLEGA PROJEKT 
WORLD SCHOOL?

Szkoły powstały z  myślą o  współ-
czesnej edukacji opartej na otwartości, 
tolerancji i szacunku.

Placówki są niepubliczne, a  ich 
działanie odpowiadać ma na współ-
czesne potrzeby rodziców i  ich dzieci. 
System nauczania opiera się na dwu-

języczności, regularnej komunikacji 
i zabawie! Dzieci już od najmłodszych 
lat uczą się nie tylko języka angielskie-
go jako przedmiotu, ale też fonetyki 
języka angielskiego, literatury anglo-
języcznej czy przedmiotów, to jest Ma-
thematics, General English, Science, 
Global Perspectives.

Autorką WORLD SCHOOL jest 
Marta Kowalska, prezes zarządu, ab-
solwentka studiów psychologicznych 
oraz szkoły muzycznej drugiego stop-
nia. Specjalizuje się w psychologii roz-
wojowej dzieci i  młodzieży. Jej celem 
było stworzenie szkoły nowoczesnej, 
która dostosowuje się do rozwijające-
go się świata.

– Pragnę, aby nasi uczniowie byli 
obywatelami Polski i  całego świata, 
którzy swobodnie komunikują się 

w  języku angielskim, dla których nie 
istnieją bariery językowe, którzy ro-
zumieją różnice kulturowe, są otwar-
ci i  pełni szacunku dla innych ludzi 

– podkreśla prezes Marta Kowalska.

MAGIC WORLD PRESCHOOL
Przedszkole M AGIC WORLD 

to miejsce, w  którym dzieci otoczo-
ne zostają troskliwą opieką już od 
drugiego roku życia. Przedszkole 
uczy samodzielności, pomaga w  od-
krywaniu świata i  wspiera rozwój, 
a  to wszystko w  ciepłej atmosferze 
bezpieczeństwa i  akceptacji. Misją 
placówki jest wzmacnianie natu-
ralnej ciekawości świata u  dzieci, 
uwrażliwienie ich na potrzeby in-
nych oraz pomaganie w  budowaniu 
relacji z  rówieśnikami. Każdą gru-
pą zajmuje się dwóch opiekunów 

– jeden mówiący w  języku polskim 
i  drugi komunikujący się w  języku 
angielskim. Dzięki ich współpracy 
program polskojęzyczny zintegro-
wany jest z anglojęzycznym, co przy-
nosi najlepsze efekty.

Dzieci uczęszczające do Magic 
World Preschool uczestniczą w  wy-

cieczkach edukacyjnych i  kultural-
nych, zajęciach plastycznych, muzycz-
nych i  sportowych oraz warsztatach 
prowadzonych przez psychologa.

WORLD PRIMARY SCHOOL
Szkoła wyróżnia się indywidu-

alnym podejściem do uczniów. Jej 
celem jest dbanie o  harmonijny 
i  wszechstronny rozwój dzieci. Pla-
cówka nie tylko uczy, ale także wspie-
ra rozwój pasji, inspiruje i zachęca do 
pracy na każdym etapie drogi edu-
kacyjnej. Szkoła stawia na ciekawą 
edukację pełną przygód i  wyzwań 
w  atmosferze wsparcia. World Pri-
mary School przeznaczone jest dla 
uczniów od pierwszej do ósmej kla-
sy. Grupy są kameralne i  składają się 
maksymalnie z 18 osób. 

World Primary School jest szkołą 
z  Międzynarodową Akredytacją – 
Cambridge Assessment Internatio-
nal Education – Cambridge Interna-
tional School. Realizujemy program 
Cambridge Primary & Lower Se-
condary oraz polską podstawę pro-
gramową.

MUSIC WORLD SCHOOL
Music World School to popołu-

dniowa szkoła muzyczna I  stopnia. 
Jako jedna z  czterech placówek w  Po-
znaniu posiada akredytację CEA dają-
cą pełne, profesjonalne wykształcenie 
muzyczne na poziomie Państwowej 
Szkoły Muzycznej I  stopnia. Każdy 
jej absolwent otrzymuje dyplom da-
jący możliwość dalszego kształcenia 
w  szkołach muzycznych II stopnia. 
Szkoła ta, to kameralna placówka, 
którą wyróżnia otwartość na różno-
rodność i kreatywność podczas prowa-
dzonych zajęć. W Music World School 
do wyboru są dwa cykle kształcenia: 
JUNIOR ACADEMY, czyli cykl 6-let-
ni oraz TEEN ACADEMY, który trwa 
cztery lata. Aktualnie uczniowie mają 
do wyboru trzy główne instrumenty: 
fortepian, skrzypce i gitarę.

WORLD SCHOOL to wyjątko-
wy projekt, który mimo dużego suk-
cesu, nadal się rozwija. Placówki te są 
idealne dla rodziców, którym zależy 

na rozwoju dzieci i  ich możliwości 
odkrywania świata poprzez niesamo-
witą przygodę!

NABÓR UZUPEŁNIAJĄCY 
DO SZKOŁY!

Szczegóły oferty dotyczące nabo-
ru uzupełniającego znajdą Państwo 
na stronie internetowej: www.world-

-school.pl

DOŁĄCZ DO KLASY 
CZWARTEJ!

Zapraszamy dzieci klasy trzeciej 
do utworzonej klasy czwartej. Formu-
larz aplikacyjny można wypełnić za 
pośrednictwem strony: https://world-

-school.pl/rekrutacja-podstawowka/.

Zapraszamy do kontaktu:
ul. Obornicka 124,
Suchy Las 62-002.
515- 789- 269
kontakt@world-school.pl 
www.world-school.pl
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Dzisiejsza stomatologia coraz czę-
ściej nie skupia się na poszczególnych 
zębach, ale na kompleksowym spojrze-
niu na całą jamę ustną. Dzięki temu, po 
wyleczeniu próchnicy czy chorób przy-
zębia, można kontynuować terapię z za-
biegami w  zakresie ortodoncji, a  także 
stomatologii estetycznej, co również 
nie musi oznaczać ciągnącego się la-
tami leczenia. Mamy dostępne środki 
i  możliwości do dużo szybszej i  niein-
wazyjnej metody prostowania zębów.

Clear Aligner to nowoczesny system 
leczenia ortodontycznego za pomocą 
nakładek, który nie ingeruje w codzien-
ne funkcjonowanie. Pacjent otrzymuje 
zestaw trzech przezroczystych nakła-
dek przeznaczonych na cztery tygodnie 
stosowania. Każdą z  nich należy nosić 
około 20 godzin dziennie, ściągając je 
do jedzenia, picia oraz czyszczenia. Bar-
dzo istotną kwestią jest wysoka estety-
ka, a  także, w  przeciwieństwie do stan-
dardowego leczenia ortodontycznego, 

brak dolegliwości bólowych. Nakładki 
zapewniają pacjentom wysoki komfort 
użytkowania, a pożądane efekty można 
uzyskać już po kilku miesiącach.

Proces leczenia jest dostosowywa-
ny do każdego przypadku, ustalany 
na podstawie wstępnej diagnozy oraz 
rozmowy z pacjentem. Podczas analizy 
lekarz stwierdza, czy wada kwalifikuje 
się do leczenia metodą Clear Aligner. 
Przed rozpoczęciem przedstawiany jest 
pacjentowi plan leczenia, informacje 
o  kosztach, czasie trwania terapii oraz 
efektach, jakie można uzyskać. Wszyst-
ko to ustalane jest indywidualnie dla 
każdej osoby, w  zależności od sytuacji 
w jamie ustnej.

Po skorygowaniu wady następuje 
ostatni etap – retencja. Niezwykle istot-
na faza leczenia, bez której może dojść 
do utraty osiągniętych efektów. To 
właśnie nakładki retencyjne, noszone 
sumiennie zapewniają utrzymanie za-
mierzonego rezultatu.

Wprowadzenie metody Clear Ali-
ner do kompleksowej terapii, w  połą-
czeniu z innymi zabiegami leczniczymi 
oraz estetycznymi, zapewnią pacjen-

tom nie tylko piękny uśmiech, ale rów-
nież zdrowe i prawidłowe funkcjonowa-
nie całej jamy ustnej.

Zespół Mio-Dent

Nie tylko piękny uśmiech
Proste i białe zęby wielu osobom wydają się nieosiągalne. 
Istnieje przeświadczenie, że droga do uzyskania wymarzo-
nego uśmiechu wymaga wielu wyrzeczeń, jest długotrwa-
ła i bardzo droga. A co, jeśli okaże się, że to już zamierzchłe 
czasy i uzyskanie efektu pięknego uśmiechu, jak z reklamy, 
nie musi być takie trudne?

ul. Młodzieżowa 11, 62-002 Suchy Las
www.mio-dent.pl, tel. +48 612 787 877

facebook: MioDentStomatologia

Lek.dent. Agata Imbierska 
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MALOWANIE
25 LAT  

DOŚWIADCZENIA
10% ZNIŻKI  

DLA EMERYTÓW

604 345 047

Korony małego superbohatera!
O czym mowa? Korony stalowe to prefabrykowane uzupeł-
nienia protetyczne zakładane w trzonowych zębach mlecz-
nych z powodzeniem stosowane za granicą od dziesięcioleci,  
jednak w Polsce dopiero zyskujące na popularności.

Czy można pracować na 
urlopie macierzyńskim?
Urlop macierzyński udzielany jest w celu umożliwienia ko-
biecie odzyskania sił po porodzie i zapewnienia jej możliwo-
ści opieki nad dzieckiem w pierwszym okresie jego życia.

  Korekta lakieru 
  Powłoki ochronne
  Folie ochronne 
  Czyszczenie, pranie tapicerki, skór,  
zabezpieczenie permanentne 

  Odgrzybianie wnętrz i klimatyzacji
  Wymiana, naprawa tapicerki oraz skór 
  Wymiana, naprawa szyb samochodowych 
  Montaż, demontaż folii reklamowych 
  Kompleksowe przygotowanie aut do sprzedaży,  
aplikacja powłok ochronnych na auta nowe

Ul. Obornicka 327/1e, 60-650 Poznań 
(po lewej stronie stacji Shell)

PrzemoAuto@vp.pl   www.przemoauto.pl

tel. 508 402 609

PROFESJONALNY AUTO DETAILING
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Nowe pojazdy dla 
strażaków ochotników
W ramach „Ogólnopolskiego programu finansowania 
służb ratowniczych – dofinansowanie zakupu sprzętu 
i wyposażenia jednostek Ochotniczych Straży Pożar-
nych” druhowie OSP z powiatu poznańskiego otrzymali 
wsparcie.

Promesy na zakup średnich oraz 
ciężkich samochodów ratowniczo-

-gaśniczych trafiły do gmin Suchy 
Las, Murowana Goślina, Tarnowo 
Podgórne, Rokietnica i Kórnik.

Porozumienie ponad 
podziałami

Przekazanie symbolicznych cze-
ków odbyło się podczas uroczystości 
w OSP Suchy Las.

Wsparcie pochodzi z  Minister-
stwa Spraw Wewnętrznych i  Ad-
ministracji, Ministerstwa Klimatu 
i  Środowiska oraz Komendy Głów-
nej PSP. Brakujące kwoty gminy po-
kryją z  własnych środków. Obecny 
w  Suchym Lesie starosta poznański, 
Jan Grabkowski, podkreślił, że po-
rozumienie ponad podziałami poli-
tycznymi jest możliwe, a bezpieczeń-
stwo mieszkańców stanowi kwestię 
priorytetową. 

Przypomnijmy, że osobiście za-
biegał u  komendanta głównego PSP 
o przyznanie pomocy dla sucholeskiej 
jednostki. 

Na sercu dobro wspólne
Powiat poznański, choć nie jest to 

jego zadaniem własnym, od lat wspie-
ra ochotnicze straże pożarne, przeka-
zując środki finansowe czy specjali-
styczny sprzęt.

– Stosownie do możliwości, dbamy 
o  tych, którzy dobrowolnie narażają 
zdrowie i  życie dla innych. Wszyst-
kim nam leży na sercu dobro wspól-
ne – mówił starosta. – Zakup nowo-
czesnych pojazdów pozwoli druhom 
ochotnikom szybciej dotrzeć do 
miejsc wypadków czy pożarów, a  tak-

że ratować życie oraz mienie obywateli. 
Tylko w  ubiegłym roku na rzecz 

ochotniczych straży pożarnych samo-
rząd powiatowy przeznaczył ponad 
340 tys. złotych. Pożarnicy z  regionu 
otrzymali wysokiej wartości sprzęt, 
który tradycyjnie został przekazany na 
pikniku „Bezpieczni w  powiecie po-
znańskim”.

Podczas ostatniej edycji wyposaże-
nie 28 jednostek – także z Golęczewa 

–  wzbogaciło się o specjalistyczne ple-
caki ratownicze BlueMed R1.
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Wielkopolskie samorządy 
przeciwko wykluczeniu 
transportowemu
O dziewięciu nowych członków powiększył się Związek 
Powiatowo-Gminny „Wielkopolski Transport Regionalny”. 
Zrzeszone samorządy po raz kolejny pokazały, że są odpo-
wiedzialne za swych mieszkańców.

To efekt działań powiatu poznań-
skiego przeciwko wykluczeniu trans-
portowemu w regionie. Jeszcze w tym 
roku władze związku planują wzmoc-
nić tabor łącznie o  70 autobusów, 
w  tym hybrydowych i  elektrycznych. 
Pojawią też nowe połączenia.

Najwięksi w Polsce
Dzięki prężnym działaniom oraz 

współpracy samorządów zrzeszonych 
w  „Wielkopolskim Transporcie Re-
gionalnym” w  szeregi związku wstą-
piły kolejne gminy i  powiaty. Grono  
23 jednostek samorządu terytorial-
nego powiększyło się o  dziewięciu 
nowych członków: gminy Brodnica, 
Dolsk, Kamieniec, Komorniki, Książ 
Wielkopolski, Nowy Tomyśl, Siera-
ków, Trzciel i powiat wągrowiecki. 

Już teraz pod względem zasięgu 
i  oddziaływania to największy tego 
typu związek w  Polsce.  W  2022 r. 
liczba obsługiwanych linii wyniosła  
125 (wzrost o 76 proc.).

– Przyjęcie kolejnych samorządów 
do „WTR” to konsekwencja działań 
mających na celu utrzymanie i  zwięk-
szenie liczby  linii autobusowych o za-
sięgu powiatowym oraz ponadpowia-
towym. Tylko w powiecie poznańskim 
około 10 tysięcy mieszkańców nie ma 
dostępu do komunikacji publicznej. 
Musimy działać przeciw wykluczeniu 
transportowemu. Postawiliśmy jeden 
warunek: pełną współpracę – mówi 
Jan Grabkowski, starosta poznański, 
przewodniczący Zgromadzenia Ogól-

nego związku.  – Dzięki solidarności 
możemy dziś mówić o  sukcesie i  sile 
samorządów – dodaje.

Bądźmy ekologiczni
– Przystąpiliśmy do związku mając 

na uwadze ekologię. Jeden autobus 
może przewieźć kilkadziesiąt osób. 
Można w ten sposób ograniczyć ruch 
samochodowy. Chcemy także stwo-
rzyć naszym mieszkańcom możliwość 
korzystania z  szeroko rozwiniętego 
transportu publicznego – mówił za-
stępca wójta gminy Komornik, To-
masz Stellmaszyk.

Z  kolei burmistrz Sierakowa, Wi-
told Maciołek, przyznał, że począt-
kowo sceptycznie podchodził do idei 
transportu regionalnego. Dynamicz-
ny rozwój związku sprawił, że zdecy-
dowano o wstąpieniu w jego struktury.

– Zależy nam przede wszystkim 
na zapewnieniu połączeń do wsi, któ-
re aktualnie takich nie mają. Mam 
nadzieję, że jako uczestnik będziemy 
mogli negocjować trasy przebiegające 
przez gminę Sieraków, a z czasem uru-
chomić nowe połączenia – podkreślił. 

Wyzwań wciąż wiele
Na rozwój przewozów związek 

otrzymał dotację z  Funduszu Rozwo-
ju Połączeń Autobusowych w wysoko-
ści blisko 5 mln zł. Nakłady finansowe 
są potrzebne, bo przed władzami stoi 
wiele wyzwań, jak chociażby prace nad 
koncepcją modernizacji dworca w Śre-
mie, integracją taryfy PKS z  PKM-ką 

i  ZTM Poznań czy też odnowieniem 
floty. Jeszcze w  kwietniu ma zostać 
rozstrzygnięty przetarg na zakup  
20 nowych autobusów z  napędem 
hybrydowym. Wszystkie kupowane 
pojazdy będą w  pełni przystosowane 
do potrzeb osób z ograniczoną spraw-
nością ruchową. Obecnie związek dys-
ponuje 75 pojazdami. 

W  ubiegłym roku nastąpił wzrost 
pracy przewozowej z  poziomu 2 mln 
km do 2,7 mln km przejechanych ki-
lometrów. Po przyjęciu nowych człon-
ków wartość ta wzrośnie o  kolejne  
0,5 mln km. W 2022 roku liczba obsłu-
giwanych linii wyniosła 125 (wzrost 
o  76 proc.), na których przewieziono 
łącznie 880 369 pasażerów

– W  tym roku w  ramach KPO bę-
dziemy się ubiegać o  dofinansowanie 
do zakupu 50 nowych autobusów 
hybrydowych oraz 10 autobusów elek-
trycznych. Dane te pokazują, jak dy-
namicznie działa związek – zaznacza 
starosta poznański.  

Sieć będzie się rozwijać
Zbigniew Rusak, dyrektor biura 

ZPG „WTR”, przyznaje, że priory-
tetem jest stałe zwiększanie liczby 
miejscowości z  dostępem do trans-

portu zbiorowego oraz utrzymanie 
sprawnej komunikacji międzygmin-
nej. – Jestem przekonany, że sieć po-
łączeń będzie się rozwijać stosownie 
do potrzeb – dodaje. Należy pod-
kreślić, że już dziś autobusy PKS-

-u  przewożą rocznie prawie 1,1 mln  
pasażerów. Na razie największą ba-
rierą w  rozwoju nowych połączeń 
jest brak kierowców autobusowych. 
Dlatego związek przygotowuje się 
do nawiązania współpracy z nowymi 
przewoźnikami. 

Przypomnijmy, że w  marcu 2019 r.  
prezydent Poznania poinformował 
starostów, burmistrzów i  wójtów, że 
miasto nie jest w  stanie samo utrzy-
mywać spółki PKS i  jest zmuszone 
ją rozwiązać ze względu na nieren-
towność. Wówczas z  inicjatywą ra-
towania linii autobusowych wyszedł 
Jan Grabkowski, starosta poznański. 
W  konsekwencji w  grudniu 2021 r. 
podpisano akt notarialny, na mocy 
którego miasto przekazało „WTR” 
udziały w  postaci akcji wartych  
10,8 mln zł i  taboru, w  skład którego 
wchodziło wówczas 76 autobusów 
oraz dwa dworce autobusowe: w No-
wym Tomyślu i w Śremie.

MG

 / REKLAMA

 KOMPLEKSOWE WYKOŃCZENIE WNĘTRZ, REMONTY KAPITALNE
 TARASY, DOMKI, PODŁOGI I BLATY Z KAMIENIA, WSPÓŁPRACA Z PROJEKTANTEM

TEL. 501 063 672        / MĄŻ NA TELEFON
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 REKLAMA / KONKURS Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

KONKURS FOTOGRAFICZNY DLA CZYTELNIKÓW

Mieszkańcy naszej gminy kochają zwierzęta, więc ko-
lejny konkurs również będzie z Waszymi milusińskimi. 
Czekamy na Wasze zdjęcia z pupilami. Pochwalcie się 
swoimi psami, kotami, rybkami i nie tylko. Najładniej-
sze zostaną nagrodzone.
Zdjęcia, dane osobowe, numer telefonu oraz zgodę na 
publikację fotografii prześlijcie do 15 maja 2023 r. na 
adres konkurs@sucholeski.eu

Do wygrania: 
   trzy vouchery, każdy o wartości 150 złotych na dowolne da-

nia i napoje ufundowała restauracja Nova Kuchnia, ul.Bogu-
sławskiego 40 w Suchym Lesie, tel. 512 779 860

   dwa vouchery, każdy po 150 zł na wybrane usługi, ufundowa-
ne przez Studio Urody Natalia z Chludowa, ul. Obornicka 4,  
tel. 888 405 885

   bony na zestawy ufundowane przez KFC, ul. Obornicka 134  
w Suchym Lesie

   Pilarka spalinowa 3KM CST52-45-01AC NAC o wartości 519,00 
zł brutto ufundowana przez firmę Bricoman, ul. Wojcie-
chowskiego 7/17 w Poznaniu

   Trzy vouchery o wartości 260 każdy na laserowy lifting twarzy 
ThermoLift’RF’ ufundowanie przez Salon Urody Sisel - Agnieszka  
Czabańska, ul. Jeżynowa 19 w Suchym Lesie - tel 667 924 543, 
667 859 640

Obornicka 134 
Suchy Las
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ZAPRASZAMY 
DO PUNKTU POBRAŃ 
DIAGNOSTYKI W SUCHYM LESIE 
OS. SZAFIROWE 2A 

poniedziałek - piątek 7:30 - 14:00 
pobrania mat. do 12:00 
soboty: 7:30 - I 0:00 

W Punkcie realizujemy: 

+ Program 40PLUS
+ Szereg badań profilaktycznych

 REKLAMA Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

zamówienia dostrarcza:

                                                     ZUPY

rosół                                                                                                     12 zł
pomidorowa                                                                                     12 zł
zupa dnia                                                                                           10 zł
ogórkowa                                                                                           14 zł
żurek z jajkiem                                                                                 16 zł

                        DANIA KUCHNI UKRAIŃSKIEJ

solanka                                                                                               16 zł
barszcz ukraiński                                                                             16 zł
pielmieni (16 szt.)                                                                           30 zł
czebureki (1 szt.)                                                                             16 zł
z farszem mięsnym
z farszem warzywnym z kurczakiem
z farszem ziemniaczano-pieczarkowym
z farszem szpinakowym

                                                    MIĘSA

rumsztyk z cebulką                                                                         16 zł
pieczeń z karkówki w ciemnym sosie                                       16 zł 
kotlet schabowy                                                                              16 zł
let z kurczaka w panierce                                                           16 zł
let z kurczaka w panierce z nasionami                                   16 zł
zraz wieprzowy w ciemnym sosie                                              17 zł
let z kurczaka w płatkach kukurydzianych                           17 zł
de volaille                                                                                          17 zł
szwajcar                                                                                             18 zł
schabowy "po belwedersku" 
(zapiekany z pieczarkami i serem mozarella)                           18 zł
let z kurczaka "po parysku" 
(zapiekany z pomidorami i serem mozarella)                           18 zł

                                                DODATKI

ziemniaki                                                                                              6 zł
ryż                                                                                                           6 zł
zestaw surówek                                                                                  6 zł
mizeria                                                                                                  8 zł
kapusta zasmażana                                                                           8 zł
frytki                                                                                                      8 zł
kasza                                                                                                      8 zł
pyzy drożdżowe                                                                                  8 zł
pyzy drożdżowe z sosem pieczeniowym                                  12 zł
pyzy drożdżowe z sosem myśliwskim                                       16 zł
szare kluski z kapustą zasmażaną                                              25 zł
ketchup                                                                                                 1 zł
kwaśna śmietana                                                                               2 zł 
sos czosnkowy                                                                                    3 zł

                              PLACKI  ZIEMNIACZANE

bez dodatków                                                                                   23 zł 
z cukrem                                                                                             23 zł
ze śmietaną                                                                                       25 zł
z powidłami                                                                                      25 zł
z pieczarkami                                                                                    25 zł
z sosem myśliwskim                                                                       27 zł

                                      PIEROGI DOMOWE

z mięsem                                                                                            29 zł
ruskie                                                                                                   29 zł
ze szpinakiem i serem feta                                                           29 zł
z twarogiem na słodko                                                                  30 zł
sezonowe                                                                                           29 zł 

czynne: pn.-pt 11-17
tel. 693 900 282

    danie dnia 
           29 zł

Dania kuchni 
polskiej 

i ukraińskiej
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